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L e v stik o v a  ro jstn a  h iša  v  S p o d n jih  R etja h  pri V e lik ih  L aščah

Vic j  hiši j e  bil porojen 
dno 2S. septembra 1831.

FR. LEVSTIK J
učenjak in pesnik slovenski. -

MED ČEBELAMI IN ČEBELARJI
FRAN LEV STIK  »BUCELSTVO«

MARTIN M ENCEJ

Te dni p raznujem o stopetdesetle tn i- 
co ro jstva  F ran a  Levstika in  posveča
mo naše m isli velikem u in zaslužnem u 
ku ltu rn em u  ustvarja lcu , neuk lonljive
m u borcu za resnico in pravico iz Retij 
p ri V elikih Laščah. Na proslavah, sim 
pozijih in v razp ravah  so naši ku ltu rn i 
delavci vsestransko  osvetlili njegove 
vredno te  kot sestavni del slovenskega 
lite rarnega, k u ltu rnega  in  političnega 
u stv a rjan ja . Slovenskim  čebelarjem  pa 
n arek u je  ta  jub ile j še posebno nalogo, 
da na k ra tk o  prikažem o Levstika kot 
čebelarskega pisca, zaradi česar m u gre 
»časten p rosto r v zgodovini slovenske
ga čebelarstva«, k ak o r utem eljeno p ra 
vi arheolog in  zgodovinar dr. V alter 
Smid.

Redki so leposlovni ustvarja lc i, ki 
so posegli v živ ljenje čebel in  čebe
larsko dejavnost p ri nas, p rav  tako  pa 
tud i v tu jin i. Eden od redk ih  je  bil

npr. lite ra rn i velikan Lev N ikolajevič 
Tolstoj, k i ni samo govoril in pisal o 
čebelah in  čebelarstvu kot rom antični 
esejist ali rom anopisec, am pak je  na 
podlagi ak tivnega dela v čebelarstvu 
prispeval svoj pom em bni delež k 
razvoju  in n ap redku  čebelarstva v 
svoji deželi. P ri nas pa je Levstik že 
v zgodnjih  m ladostn ih  letih  začutil ču
dovito skladje čebel in čebeljega živ
ljen ja  z okoliško naravo retenske do
m ačije. Nedvom no je  dal tem u povod 
neposreden stik  z očetovimi čebela
mi predvsem  pa čebelarjenje soseda 
p reu ž itk arja  O blaka na dom u pri 
Ilijevih, da je  že v zgodnji m ladosti 
oblikoval svoje nežno čustvo do čebel 
v pesnitv i »Prvi pom ladanski čebeli« 
in  v pesnitvi »H repenenje m ladega 
pesnika« prikazal podobo prebujajoče 
se pom ladne pokrajine, ki ji daje  če
belica svoj posebni odsvit.
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LEVSTIK KOT ČEBELARSKI 
PISA TELJ

N ikakor ni moglo biti naključno, 
da se je  tem eljito  lotil, kako r vsega 
drugega pisateljskega ustv a rjan ja , tu 
di p isanja o čebelah in čebelarjen ju  že 
v p rv ih  zasnovah kn jige BUCEL- 
STVO po izkušnjah  in besedah re ten - 
skega bučelarja  Jožefa O blaka.

Kot m ladenič — gim nazijski m a tu 
ra n t — je  v poletnih počitnicah ne le 
opazoval čebelje ž iv ljenje ■— to čudo 
narave  — am pak se je  nedvom no tud i 
ak tivno  vključil v čebelarska opravila 
pri p reu ž itk a rju  O blaku. K ako naj bi 
sicer že v p rv ih  zasnovah »Bučelstva« 
(1854—1855) pisal sam o na osnovi p ri
povedovanja čebelarja O blaka, pa 
čeprav je  bil ta  čebe la r-k ran jiča r v če
b e la rjen ju  dobro podkovan in je b rž
čas imel obilo izkušenj p o trju je  tudi 
dejstvo, da je  Levstik pozneje, ko je 
bil domači učitelj na T u rn u  pri grofu 
P acetu , »spom ladi tudi roje ogrebal«. 
Nemogoče je nam reč, da bi do takšn ih  
podrobnosti in  zapletenosti v čebeljem  
živ ljen ju  pisal strokovno knjigo samo 
na osnovi pripovedovanja p rep roste
ga čebelarja. Zato so po našem  m ne
n ju  odveč dvom i in  ugibanja , ali je 
Levstik tud i prak tično  delal pri če
b e la rjen ju  ali ne. To pa še zatega
delj, k er je  vsebina knjige Bučelstvo 
p rep letena z dognanji tedan jih  tu jih  
čebelarskih strokovnjakov, ki so pisali 
v nem škem  jeziku, česar čebelar O blak 
v R etjah  ni bil zmožen, čeprav je  bil 
živ zaklad izkušenj. Z drugim i 
besedam i povedano, Levstik  se je v  
biologijo čebel in tedanje čebelarjenje  
pošteno poglobil. P ri tem  pa za n jego
vo pisanje strokovne knjige o čebelah 
in čebelarjen ju  n iti ni toliko važno, ali 
je tud i sam čebelaril ali pa je  sam o so
deloval pri čebelarjen ju  in  opazoval 
ž iv ljenje čebel v p an jih  in  zunaj njih . 
Pom em bno je, da se je  teoretično in 
prak tično  poglabljal v vp rašan ja  če
belarstva in da m u je bila to osnova 
za p isanje knjige.

Res je, da je imel glede nekaterih  
vprašan j, na jb rž  skupno z Oblakom , 
predvsem  na področju biologije čebel 
Levstik svoje poglede, ki so se razli
kovali od d rug ih  av to rjev  ali so bili 
vsaj problem atični, k ar je razum ljivo 
za tedan je  čase. Tako m u je delalo npr. 
preglavice vprašan je , kako in k je  iz
loča čebela vosek? Ko Levstik postav
lja vp rašan je : »Ali čebele vosek izpu
ščajo skozi gobček ali pa ga m orda za
res pote skoz obročke zadnjega te le
sa,« polem izira s čebelarskim i pisci, 
kot npr. Schirachom , Jonkejem  in med 
drugim i tud i z Dzierzonom, za k a te re 
ga sicer pravi, »da je im eniten in sploh 
tud i b istroum en«, ali ni še natanko  
pregledal bučele, kako je  ustvarjena , 
ker bi sicer ne govoril, da vosek pobi
ra sam a po sebi . . . Luščine so na ob
ročku, videl sem jih  tud i jaz, pa jaz 
mislim , da je  to ravno  tako bolezen 
kakor na glavi rožički . . .  S k ra tk a  za- 
trdo  m enim , da bučela iz sebe ne daje 
voska drugod, nego skozi gobček .. .« 
Tako polem izira še o neka te rih  d rugih  
vprašan jih , vendar pa m u zgodovina 
ni dala prav. Vse to pa kaže, kako 
vztra jno  se je  poglabljal v življenje 
čebel in čebelarjen je  in  da m u čebe
larstvo ni bilo samo sredstvo, k i naj 
bi m u  služilo za čiščenje in  usm erja
nje slovenskega jezika.

LEVSTIKOV IZREDEN PRISPEV EK  
ČEBELARSKEMU IZRAZOSLOVJU

Ni naš nam en, da se spuščam o na 
lite ra rno  področje Levstikovega dela 
in ali je izzval p isanje knjige Bučel
stvo prevod knjige kočevskega N em 
ca Ju r ija  Jonka A nleitung zu r p ra k ti
schen B ehandlung der B ienenzucht, 
ki je  izšla v slovenskem  prevodu 1844. 
le ta  pod naslovom K ra jnsk i čebelar- 
čik — k ra tk o  podučenje čebele rediti 
in z njim i p rav  ravnati. Naj bo tako 
ali drugače, res je, da je Levstik 
s svojim  klenim  slovenskim  jezikom , 
ko je oral ledino tud i na čebelarskem  
področju, prispeval poleg drugega ne-
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preceni j iv zaklad v slovensko čebe
larsko izrazoslovje, posebno še zato, 
ker »je v čebelarski term inologiji v la
dala an a rh ija  in je  vsak sam po svoji 
zmožnosti koval nove besede«, kakor 
je  pozneje (1902) ugotav lja l W. Smid. 
Začudo se niso našli v u redn ištv ih  če
belarske pisane besede ljud je , ki bi se 
lotili tega pom em bnega poglavja. Se
le W. Šmid, zgodovinar in arheolog, 
si je  vzel čas in trud , da je  1903. leta 
sestavil Zbirko čebelarskih  izrazov. 
Svoje delo, ki ga je opravil na podlagi 
do tedaj izišle čebelarske lite ra tu re , 
knjig, revij in časopisov, je  ponudil za 
objavo u redn ištvu  Slovenskega čebe
la rja , glasilu tedanjega Slovenskega 
čebelarskega d ruštva. Z birka čebelar
skih izrazov je  izšla kot priloga 7. št. 
glasila le ta  1903.

2e  sam pregled izrazoslovja kaže, 
da je p ri tem  od vseh do tedanjih  čebe
larsk ih  spisov in  prevodov (Goličnik. 
Dainko, Jonke, Sum per itn.) uporabil 
Levstikov rokopis Bučelstvo za enega  
tem eljn ih  virov pri sestavi Zb irke  če
belarskih izrazov. To pa je tud i razum 
ljivo, saj p rav  Levstik toži v svojih 
N apakah  slovenskega pisanja, da »sko
ra j vsi, ki pišemo, stavimo  slovenske 
besede, mislimo  pa le nem ški« in  da 
prem alo izrabljam o zaklade domačega 
jezika.

LEVSTIKOVO PRIZADEVANJE 
ZA NAPREDNO ČEBELARSTVO 

NA SLOVENSKEM

Znano je  Dzierzonovo novatorstvo 
za razvoj in  napredek  čebelarstva in 
novo tehnologijo v svetu (listovni 
panj), k a r je poznal tud i Levstik po 
knjig i Neue verbesserte B ienenzucht 
—■ Novo izboljšeno čebelarjenje (1849). 
In Levstik se ni obotavljal p rib iti: 
»Bilo bi želeti, da bi Slovenci bolj po
znali Dzierzonovo ravnanje,«  k a r po
m eni, da si je Levstik prizadeval in 
pisal kot napredno misleč čebelar. In 
če k tem u dodam o njegove kritične 
pripom be, v k a te rih  je  spregovoril »o

Č eb eln jak  v  R etjah , ob k a terem  je  L e v 
stik  preb il m arsik a tero  p r ijetn o  uro v  
razgovoru  s čeb ela rjem  J ožetom  O bla
kom . Č eb e ln ja k  so ob tem  ju b ile ju  reš ili  
propad a in  ga o b n o v ili p r iza d ev n i č eb e 

la rji CD V e lik e  L ašče

obram bi k ran jskega bučelarstva«, ki 
jo je predložil k ran jsk i deželni odbor 
deželnem u zboru, potem  je še bolj raz
vidno njegovo prizadevanje za varstvo 
in napredek  slovenskega čebelarstva 
v tedanji dobi.

USODA LEVSTIKOVEGA 
ROKOPISA

Č eprav je Levstik zasnoval knjigo 
o čebelarstvu 1854. leta, je dokončno 
p riprav il rokopis za tisk šele 1858. 
Rokopis pa je  doživel podobno usodo 
kot rokopis P. P. G lavarja  s to raz li
ko, da so imeli G lavarjev  rokopis 
za izgubljenega vse do 1951. leta in 
je  bil ob jav ljen  šele 1976 v knjigi 
Ob 200-letnici pisane besede o sloven
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skem  čebelarstvu, Levstikov rokopis 
pa je  rom al od založnika do založnika 
in od u redn ika  do u redn ika  vse do le
ta  1958, ko je  bil ob jav ljen  v Levsti
kovih zbran ih  delih pod uredništvom  
prof. dr. A ntona S lodnjaka z vsemi 
podrobnim i razlagam i in  pripom bam i. 
Levstik pa s tem  svojim  delom ni le 
prispeval »miselno in  jezikovno zlasti 
sin tak tično  pom em ben sad svojega k r i
tičnega in  besedno ustvarja lnega  du 
ha«, kakor ugo tav lja  A. S lodnjak , am 
pak  je  h k ra ti obogatil slovensko če
belarsko lite ra tu ro  in  pisano besedo o 
čebelah in  čebelarjen ju .

Zal pa v tedan jih  u redn ištv ih  čebe
larske  pisane besede ni bilo pravega 
posluha za objavo Bučelstva. Tudi za 
Levstikovo delo o čebelah in čebelar
stvu ni bilo pravega zan im anja v v r
stah  pišočih čebelarjev. Le eden od 
g lavnih  sodelavcev tedanjega Sloven
skega čebelarja A .(vgust) B.(ukovec) 
se je  oglasil s k ra jšim  prispevkom , ki 
je bil tiskan  v petitu  pod zaglavjem

M ali k ru h k i v 1. št. Slovenskega če
belarja  za leto 1957, k je r je  m ed d ru 
gim  rečeno: »Bučelstvo čaka še vedno 
na objavo. V sebina spisa je  vseka
ko r odlična, pa ne sam o v jezikov
nem  pogledu, m arveč tud i v strokov
nem . Ze davno smo želeli, da bi bilo 
to zanim ivo delo tiskano, toda naša 
želja se doslej ni uresničila  . . .  Da bi 
izšlo v doglednem  času, p rav  nič ne 
kaže. Svoj čas bi bila  ZCD to lahko 
storila, saj je  bilo den arja  dovolj na 
razpolago. To priliko  smo zam udili.«

In  zakaj je  prišlo do te  »zamude«, 
če pa je  rokopis izročila že le ta  1907 
A .(vgustu) B.(ukovcu) kot darilo dru
š tvu  b ivša ljub ljanska  nem ška k n ji
garna  K leynm ayer e t Bam berg, ki je 
rokopis odkupila še v p rejšn jem  sto
le tju?! Vse kaže, da so bili d rugi vzro
ki, da podarjenega rokopisa ni tiska
la Zveza čebelarskih  društev  in  da 
delo ni izšlo v sam ostojni knjigi.

Skoda, res škoda!

OPRAVILA V NOVEMBRU
STO JA N  DROČ

Do prv ih  dni novem bra je  čas, da 
dokončno uredim o družine za prezi
m ovanje. N ovem ber je pravilom a že 
toliko hladen, da se družine stisnejo 
v gručo, ki je  v glavnem  ne zapustijo  
več. P rav  to pa nam  n arek u je  ogiba
nje  posegom v družine, razen izjem o
ma. Ob obisku kaj lahko ugotovim o 
brezm atičnost družine in  prav i nesm i
sel bi bil, če bi jo takšno  ohran ili čez 
zimo. P rav i »čudež« bi bil, če bi brez- 
m atični družini celo uspelo prezim iti. 
Zato jo m oram o likv id ira ti in jo om e
sti k sosednji družini.

O stane nam  še paženje čebeljih d ru 
žin, ki pravilom a sodi v mesec novem 
ber. D atum , kdaj naj pazimo, je  težko 
določiti. R avnam o se po v rem enu; v 
glavnenm  opravim o to delo, ko tr a j 
neje zahladi. Paženje, kako pažiti in 
kakšen  m ateria l uporab ljam o za paže

nje, je prepuščeno čebelarju . V p rak 
si še vedno uporab ljam o papir, karton  
ali penečo gumo. Mnogi pa so paženje 
že opustili. Med njim i je  tud i pisec, 
ki ugotavlja , da družine dobro prezi
m ijo tud i brez paženja, če so le dobro 
p rip rav ljene  za zimo, z zadostno zim 
sko zalogo hrane.

O paženju  je bilo že veliko napisa
nega. O bstaja pa p repričan je, da je 
zm erno paženje družin  na ju strezn e j
še. In  tako paženje v naših  čebelarskih 
v rs tah  močno p rev laduje . Zato ga 
bom v k ra tk em  tud i opisal. P rav ilom a 
odstranim o iz medišč AZ pan jev  sa
tovje te r  ga shranim o v ustrezne za
boje ali om are. P ri tem  satovje  so rti
ram o in neustrezno izločimo za kuho. 
M atične rešetke pokrijem o z opaž
nim  m aterialom , ki smo si ga p rip ra 
vili, in  sicer tako, da sega opaž od
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sp redn je  stene p an ja  prek  m atične 
rešetke s pregibom  do dna panja. T a
ko je  d ružina v  p an ju  povsem  odeta 
in  zavarovana pred  m orebitn im  pre
pihom . K aj več opravil okoli paženja 
ni po trebn ih ; razum e se, da velja to 
za A 2 panje, ki stoje v skladovnici.

O paženju  družin  v nak ladn ih  pa
n jih  je  p rav  tako  več različnih m nenj. 
Osebno sem prepričan , da m oram o n a 
k ladni panj ob ravnavati kot sam ostoj
no enoto. Zato odpade vsako sk ladan je  
v skladovnice in  seveda tud i paženje.

Ko smo čebelje družine odeli, je  v 
čebeln jaku  za to koledarsko leto dela 
konec. Poskrbim o, da glodalci ne bodo 
imeli obstanka v čebelnjakih . N aklad

ne p an je  obvarujem o pred  to nadlo
go z nastav itv ijo  ustrezne vabe, ki jo 
postavim o pod panj, k je r je  lahko vso 
zimo, če je  glodalci ne pojedo.

Poskrbim o, da bo u re jena  tudi oko
lica čebelnjaka! Zlasti velja  to za n a 
kladne panje, k je r naj ne bo trave  
vsaj kak  m eter ob njih . P rak sa  mi je 
dopovedala, da je  odstran itev  trave  
pred  nak ladnim i pan ji nu ja, da laže 
ugotavljam o m orebitno  p adan je  če
bel in  pobiram o m rtvice, ki jih  sicer 
v trav i le s težavo najdem o.

Končno nastopijo  meseci zim skega 
m irovanja  naših družin. T ak ra t bomo 
postoriti vse tisto, k a r  bomo potrebo
vali za čebelarjen je  v prihodnjem  letu-

R A Z Š IR JE N O S T  VARROOZE V SLOVENIJI
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MAG. METOD KOPITAR

P reden  pogledam o stanje, razšir
jenost te r  izvajan je ukrepov  v borbi 
proti varroozi, ki ogroža naše in sve
tovno čebelarstvo, naj uvodom a na 
k ra tk o  prikažem o ekspanzijo te bo
lezni v svetu. 2e  prej je  bila ta  bolezen 
poznana le kot bolezen ind ijsk ih  čebel. 
Leta 1960 pa so jo odkrili na K ita j
skem , nato  na F ilipinih, v Indoneziji, 
K oreji, na Japonskem  in v P aragvaju . 
N ato je naglo zajela obm očje ZSSR, 
Bolgarije, G rčije te r se širila naprej 
v Rom unijo, na Poljsko, v Nemčijo in 
Jugoslavijo.

V Jugoslaviji so jo na jp re j ugotovili 
v S rb iji in  Dalm aciji, zdaj pa jo ugo
tav ljam o prak tično  že na obm očju vse 
Jugoslavije.

Zaradi nevarnosti okužbe je SR Slo
venija, poznavajoč naravo bolezni, že 
le ta  1977 z republiškim  zakonom  o 
va rstv u  živali p red  kužnim i bolezni
mi določila, da se m orajo na obm očju 
republike enotno izvajati vsi ukrep i za 
p reprečevanje  in za tiran je  varrooze. 
Po letu  1978 na obm očju S lovenije z 
vsakoletno odredbo o preven tivn ih  
cep ljen jih  in diagnostičnih te r  d rugih

preiskavah  določimo te r  p rek  strokov
n ih  v eterinarsk ih  služb in  organizacij 
izvajam o diagnostiko kužnih bolezni, 
m ed njim i tud i varrooze, p ri čebeljih 
d ružinah  vseh vzrejevalcev m atic te r 
v vseh plem enilnih postajah . Po do
ločilih iste odredbe so m orale b iti po
sebej na varroozo pregledane vse če
belje družine, ki so bile na paši v d ru 
gih republikah . Vsa diagnostika, do
ločena s to vsakoletno odredbo, je  za 
lastn ike brezplačna, saj jo plačujejo  
iz sredstev  posebnega računa za za tira 
n je kužnih  bolezni.

V Sloveniji smo tako ugotovili v a r
roozo prvič v feb ru a rju  1980, in  to na 
obm očju občine Kočevje. Po določilih 
prej c itirane odredbe je po trebno vzor
ce za diagnostiko po tej odredbi posla
ti v preiskavo do 31. m arca tekočega 
leta, p reiskave pa m orajo  biti oprav
ljene do 30. aprila . Z diagnostičnim i 
preiskavam i poslanih vzorcev smo v 
le tu  1980 do m aja  meseca, to je  do z 
odredbo določenega časa za preiskave, 
varroozo v  Sloveniji ugotovili na ob
m očju 10 občin pri 17 čebelarjih  in  v 
478 panjih . Za večino okužb z varroo 
v teh  10 občinah m enim o, da p redstav 
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ljajo  p rim arne  okužbe, ko so čebelarji 
sami s pašo na okuženih pasiščih v 
d rug ih  repub likah  prinesli bolezen na 
obm očje Slovenije. V m anjši m eri se 
je  bolezen iz teh  p rim arn ih  žarišč ši
rila naprej z d irek tn im  stikom  bolnih 
in zdrav ih  čebel sosednjih  družin , n a j
pogosteje pa z nekon tro liran im i p re
vozi bolnih čebel na pašo na še neoku
žena obm očja. V tabeli so po m esecih 
za leto 1980/81 razvidne ugotovitve 
varrooze po občinah v S loveniji;

Tako na dan  15. 9. 1981 ugo tav lja
mo, da je  varrooza zajela obm očje 31 
občin (enkra t ugotovljena bolezen se

ne sme odjaviti, k e r za zdaj še ni zd ra
vilnega sredstva, ki bi v okuženem  pa
n ju  100% uničil povzročitelja), v 149 
dvoriščih in pri 4682 panjih .

V prilogi pa je  tudi geografska k arta  
Slovenije s prikazom  (šrafirano), v k a 
te rih  občinah so do 15. 9. 1981 ugoto
vili varroozo.

Po ugotovitvi varrooze v S loveniji 
je  repub liška v e te rinarska  up rava  Slo
venije 7. 4. 1980 izdala obvezno s tro 
kovno navodilo o u k rep ih  za za tiran je  
te bolezni na obm očju Slovenije. V na
vodilu so vsi veterinarsko -up ravn i 
ukrep i za za tiran je  bolezni, opisana so

L ETO  1980

M esec Š te v ilo  ok u žen ih  
občin

Š te v ilo  ok u žen ih  
d v o r išč  (čeb eln jak ov)

Š te v ilo  ok u žen ih  
p a n jev

feb ru a r 1 2 98
m arec e 34 1067
april 10 17 478
m aj l i 2 28
a v g u st 12 1 35
sep tem b er 13 1 1
o ktob er 13 1 18
n ovem b er 14 3 67

sk up aj 80 61 1792

L ETO  1981

jan u ar 15 3 130
feb ru ar 17 8 275
m arec 18 8 284
april 25 25 1033
m aj 28 12 651
jun ij 29 17 455
ju lij 31 15 62

sk up aj 163 88 2890

znam enja  bolezni in določeni načini 
zdrav ljen ja . H k ra ti pa je republiška 
vete rinarska  up rava  Slovenije zvezne
m u kom iteju  za km etijstvo  v Beogra
du predlagala, naj bi določila zakona o 
varstvu  živali pred kužnim i boleznimi, 
ki ogrožajo vso državo, veljala tud i za 
preprečevanje  in za tiran je  kužne bo
lezni varrooze. Po določilih zveznega 
zakona o varstvu  živali p red  kužnim i 
boleznim i, ki ogrožajo vso državo, 
smo na področju čebelarstva do zdaj 
v Jugoslaviji preprečevali in zatirali 
le pršičavost, hudo gnilobo čebelje za

lege in nosem avost. Zvezni izvršni svet 
je  izdal tak  odlok decem bra 1980.

U poštevajoč naravo bolezni in mož
nosti š irjen ja , je  RVU predlagala tudi, 
da bi sprem enili zvezni p rav iln ik  o n a 
činu op rav ljan ja  stalnega v e te rin a r- 
sko-san itarnega pregleda živali za za
kol in izdelkov živalskega izvora, in 
to v 134. členu. Predlog so sprejeli in 
je  tako zdaj dovoljeno daja ti v p ro 
m et za p rehrano  ljud i in čebel m ed od 
čebel, ki so zbolele za varroozo.

K er še niso sprejeli zveznih p rav il
nikov o načinu preprečevan ja  in za ti

330



R A Z Š IR JE N O S T  VARROOZE V SR SLOVENIJI
na dan 15. 9. 1981. O kuženih 31 občin

ran ja  pršičavosti, hude gnilobe čebelje 
zalege, nosem avosti in varrooze, u k re 
pe na obm očju vse Jugoslavije  izvajajo 
neenotno. Za uspešno za tiran je  bolez
ni pa je  enotnost ukrepov n u jn a ; zato 
je  republiška v eterinarska  up rava  Slo
venije zveznem u kom iteju  za km etij
stvo v Beogradu že predlagala p rio ri
te tno  izdelavo in sprejem  teh  prav il
nikov, saj si m odernega čebelarjenja 
brez prevozov čebel na pašo, in to tudi 
na velike oddaljenosti v sosednje re
publike, ne m orem o več zam išljati. De
lo in p rip rava  tak ih  praviln ikov pa sta 
zelo obsežna in praviln ike lahko p ri
čakujem o šele v letu  1982.

Pač pa smo v Sloveniji z republiškim  
zakonom  in podzakonskim i predpisi 
uredili prom et s čebelam i (obvezno 
zdravstveno spričevalo pri tran sp o r
tih) uvedli smo zdravstvena spričevala 
za čebele in evidenco ob pojavih kuž
ne bolezni čebel, večina občin pa je v 
svoji pristo jnosti že izdelala odredbe 
o obvezni p rijav i in popisu čebeljih 
družin.

Iz navedenega je razvidno, da je  za
konodajalec predvidel vse po trebno 
pred pojavom  kužne bolezni varrooze 
na obm očju Slovenije in po njem , v 
svoji pristojnosti pa tud i predlagal 
ukrepe, ki naj bi jih  na področju če
b e la rstva  v Jugoslav iji izvajali enotno. 
Tako bo pred čebeljim i kužnim i bo
leznimi posredno zavarovano zdravje 
čebeljih družin  v S loveniji in s tem 
omogočeno dobro, gospodarno pa tudi 
ren tab ilno  čebelarjenje.

Ob koncu pa je  potrebno opozoriti 
na že sp re je te  sklepe čebelarjev  Slo
venije na posvetovanju v Polju pri 
L jub ljan i pozimi leta 1980 in jih  p ri
poročiti. Še tako popolna določila nam 
reč ne zagotavljajo  uspeha, če jih  ne 
uresničujejo  in jih  kršijo, in to celo 
prav  tisti, v ka terih  korist in zaščito 
so bila izdana. K ritično m oram o nam 
reč oceniti, da še nim am o tem eljite, 
realne evidence in popisa čebelarstev 
na obm očju vse Slovenije in da ves 
prom et s čebelam i še ne poteka ob 
veterinarsk i kontroli. To so po naši
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oceni tud i glavni razlogi za h itro  š ir
jen je  varrooze v Sloveniji. M enimo 
tudi, da sta nezadostno znanje  neka
te rih  čebelarjev  o kužnih  boleznih če
bel in  njihovo neopravičeno odk lan ja
nje neka te rih  v Jugoslav iji reg is trira 
nih  zdravil p ro ti varroozi več pripo
mogla do slabših uspehov pri za tira 
n ju  te  bolezni kakor pa občasne te 
žave pri oskrbi S lovenije s folbeksom .

K ot pri vseh kužnih  boleznih živali 
je  tud i p ri p reprečevan ju  in za tiran ju  
kužnih  bolezni čebel potrebno, da vsi 
zain teresiran i in vse odgovorne stro 
kovne službe stalno sprem ljajo  s ta 
n je in  po določilih stroke te r  dosežkih 
znanosti pravočasno pred lagajo  in  iz

vaja jo  po trebne ukrepe  te r  kon tro lira 
jo njihovo izvajanje. To je  bilo in je  
še vedno posebno potrebno pri bolez
ni, kot je  varrooza, ki v tak i obliki do 
ugotovitve sploh ni bila znana v Ev
ropi in v Jugoslaviji.

Načela p reprečevanja , š irjen ja  in  za
tira n ja  bolezni čebel bodo ostala v Slo
veniji ista tud i v letu  1982. Po oceni 
epizootiološke situacije  varrooze in 
d rug ih  bolezni čebel v S loveniji v le tu  
1981 pa bodo strokovn jak i republiške 
vete rinarske  up rave  S lovenije p red la 
gali ukrepe, ki bodo po analizi in sp re
je tju  določeni z odredbo o p reven tiv 
nih  cep ljen jih  in d iagnostičnih te r  d ru 
gih p reiskavah  v le tu  1982.

SAVUDRIJSKA POLETNA S R E Č A N JA
DUŠAN MEDVED

S avudrija  je  lepo in ugodno m orsko 
letovišče. O krog n je  je  dovolj p rim er
nih naselij, zato m ed obilico tu ristov  
preživi tam  del svojega dopusta tud i 
dosti čebelarjev  iz sredn je  in  severne 
Evrope. Znano je, da se čebelarji km a
lu najdem o, zato ne m an jka  priložno
sti za izm enjavo izkušenj in  pogovora 
o čebelah in letini. M orda bo nekatere  
zanim alo, kaj m islijo in kaj so pove
dali čebelarji iz d rugih  dežel.

P rof. Terčelj je  p redsednik  konzor
cija čebelarjev  na Tržaškem . Dobili so 
varroozo. Po vsej verje tnosti je prišla  
k n jim  s koprske stran i. U strezno m i
n istrstvo  v Rim u je  lani 2. ju n ija  iz
dalo izredno strog odlok, ki p redp isu 
je popolno uničenje vseh čebeljih d ru 
žin v čebelnjaku, četudi bi odkrili sa
mo enega parazita .

Č ebelarji m enijo, da je  tak  postopek 
povsem neprim eren , saj pelje k uniče
n ju  čebelarstva, h k ra ti pa je  neučin
kovit, k er varroe ne p renašajo  le oku
žene čebele.

Vodstvo tržašk ih  čebelarjev  je  za ta  
problem  zain teresiralo  tud i deželne 
poslance, da bi posredovali v R im u za 
sprem em bo tako nesm iselnega odloka.

P ri tem  se čebelarji sklicujejo na to, 
da je  Ita lija  edina država, ki v zvezi 
z varroozo p redp isu je  uničenje, ne pa 
zd rav ljen je  čebel.

P rof. Terčelj m eni, da je  dr. Brečko 
na letošnjem  posvetovanju  v Polju  na
kazal pravo sm er uk rep an ja  pri čebe
ljih  družinah, ki jih  je  napadla va r- 
roa. T udi tržašk i čebelarji v idijo  v bio
loški obram bni m etodi najzanesljive j
šo in  h k ra ti najp reprostejšo  pot. Upo
raba  kem ičnih sredstev  se je  pokazala 
kot dvorezen nož, ki često več škodu
je kot koristi. V arroa pa tud i zoper n je  
km alu  razvije obram bni m ehanizem , 
zato ta  sredstva ne učinkujejo  dolgo
tra jno . P rof. Terčelj pravi, da tržašk i 
čebelarji skrb ijo  za razvoj m očnih d ru 
žin z m ladim i m aticam i, ki im ajo šte
vilno zalego.

Ita lijansk i čebelarji bodo na svojem  
posvetovanju  v Veroni — Lazise 4. 
ok tobra  tega le ta  obravnavali p ro 
blem  varrooze in predlagali ustrezne
m u m in istrstvu  v Rim u sprem em bo 
odloka. Znano je, da se čebelarji boje 
p rijav iti okuženost d ružin  z varroo, 
k er je  v tem  p rim eru  potrebno uničiti 
čebelnjak. Tako pa se varrooza nenad-
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M oje s to j išč e  n a k la d n ih  p a n je v  v  b liž in i S a v u d r ije . F o to  D. M ed ved

zorovano širi. Ob tej priložnosti m e je 
tud i povabil, naj se kot gost udeležim  
posvetovanja v  V eroni, k a r  sem rad  
sprejel. Tako mi bo omogočeno, da se 
bom  seznanil s problem i, ki ta re jo  ita 
lijanske  čebelarje. Ogledal si bom tud i 
razstavo sodobne čebelarske oprem e. 
Č ebelarji na T ržaškem  so z izrednim  
zanim anjem  sprejeli poročilo s sim po
zija  o diagnozi in  te rap iji varrooze v 
B ad H om burgu. Poročilo je  objavil 
Slovenski čebelar. K er ita lijansk i če
belarsk i listi o tem  niso izčrpno poro
čali, so ita lijansk i čebelarji prosili za 
prevod poročila in se pohvalno izrazili 
o strokovni ravn i S lovenskega čebe
larja .

Letos na T ržaškem  niso natočili ve
liko m edu, okrog 15 kg na pan j, ven
d a r so tu d i s tem  zadovoljni.

E ugen K ra lle r iz Salzburga v A v
str iji p rav i, da je  bila  pom lad letos pri 
n jih  precej pozna in  h ladna, zato so se 
družine  zelo pozno razvile. Snežilo je  
še v  m aju , pa tud i v po letn ih  m esecih 
do nadm orske višine 1000 m, včasih 
pa še niže. O zračje se je  shladilo, zato 

/^■'^wTnedu n * bilo veliko.

IS?V

V arrooze še nim ajo, v en d ar vedo, da 
bo pre j ali slej prišla , zato pozimi p rid 
no o rganizira jo  p red av an ja  o n je j, da 
bodo pravočasno p rip rav ljen i. Zelo ra 
di p reuču je jo  jugoslovanske izkušnje, 
ki jih  posredujejo  čebelarski in š titu t 
v Lunz am  See, dr. J . B retschko in 
drugi.

Č ebelar H aino K uoni je  dom a iz 
Jyväsk y lä  na  F inskem . Pohvalil se je, 
da so k ljub  občasno h ladnem u v re
m enu natočili poprečno 40 kg dobrega 
m edu na pan j. To pa pri n jih  ni tak a  
redkost. Važno je  im eti močne družine 
in  jih  jeseni k rm iti s sladkorjem , ker 
sicer so zim ske izgube precejšnje.

Zelo presenečen je  bil nad izredno 
pozornostjo in sk rb jo  čebelarjev  ju ž 
no od Alp, to je  v toplejšem  pasu, ki 
jo nam enja jo  paženju  pan jev  pozimi 
in  sploh prizadevanjem , kako bi pan je  
čim bolje toplotno izolirali. Finci m e
nijo, da je  tak šn a  sk rb  ne sam o od
več, tem več tud i zm otna. S k rbe ti da je  
treb a  za m očne družine z zadostnim i 
zalogam i h rane, potem  pa p rekom er
na top lo tna izolacija odpade. V k ra ju , 
k je r  on čebelari — precej severno od
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V le to šn je m  le tu  sem  
im el precej p r eg la v ic  

z roji

H elsinkov — padejo  pozimi tem pera
tu re  pod —40° C, v en d ar ostanejo n ji
hovi nak ladn i pan ji postavljeni posa
mično enako kot poleti in  nezapaženi. 
N arejeni so iz sm rekovega lesa, deske 
so 2,5 cm debele, k a r je v skladu z n ji
hovim  standardom  žaganja lesa. To 
popolnom a zadostuje tud i za n jihove 
surove vrem enske razm ere. Seveda te 
ne dovoljujejo polovičarstva. Zazimijo 
samo m očne družine, slabiče združu
jejo, k er jim  vsa top lo tna izolacija nič 
ne pom aga. Važno je, po n jihovih  iz
kušn jah , da v p an jih  ni p repiha, p re 
več odete družine pa so nem irne, se 
h itro  vznem irijo  in zato m očneje znoje.

F inci torej svetujejo , naj bi nam eni
li večjo pozornost razvoju  družin  v av
gustu, ne pa se uk v arja li s toplotno 
izolacijo slabičev.

W erner T h u r je  prišel iz Siegna 
(ZRN). Im a varroo  in  precej izkušenj 
v obram bi pred  njo. K er se je  zajeda- 
lec v  N em čiji p red leti že pojavil, ko 
o n jem  tam  še niso veliko vedeli, je 
preizkusil več načinov zdrav ljen ja . 
P rav i, da povzroča varooza veliko do
datnega dela, postane pa tud i km alu 
odporna p ro ti kem ičnim  sredstvom , 
pa naj jih  dodajajo  družini v obliki 
p rah u  ali dim a. Do zdaj je  še niso 
izkoreninili, v en d ar jim  daje  biološka 
obram ba več upan ja  za v prihodnje. 
Po njegovih izkušn jah  v arro a  slabše 
p renaša njihovo ostro zimo kot čebele,

zato panjev pozimi toplotno ne izo
lira.

Tako delajo tud i d rugi čebelarji. 
Letos so zelo m alo točili; on popolno
m a nič.

Tako slabega leta že dolgo ni bilo. 
Misli pa, da je tem u delno krivo tud i 
d im ljenje, k er so čebele po njem  p re
cej oslabele.

Laszlo T oth  je  M adžar iz Gödölöja 
pri Budim pešti. A kacija jim  p red stav 
lja  še vedno glavno pašo, čeprav se 
prevoz na sončnice vse bolj uveljav
lja. A kacijev m ed gre dobro v izvoz, 
pa tud i prebivalci ga radi kupujejo , 
m edtem  ko sončničnega odklanjajo , 
k er nim a posebno prije tnega  vonja 
in okusa. Za čebele je  pozimi usoden, 
zato ga čebelarji v jeseni vsaj do po
lovice iztočijo in družinam  dodajo slad
kor.

Sebastiano Z ingerle je  znan čebe
larsk i funkcionar v deželi Alto Adige 
v Ita liji. P reb iva  v  B resannonu. S re
čala sva se že na m nogih posvetova
n jih . Posebno se zanim a za varroozo. 
P ri n jih  je še ni. K er pa so jo našli na 
G oriškem  in Tržaškem , ve, da se bo s 
prevozniki km alu  razširila  tud i po Ita
liji. N jihova področna čebelarska zve
za je  p red lagala  m in istrstvu  v Rimu, 
da z odlokom  prepove prevoze čebel 
iz d rug ih  delov Ita lije  na obm očje T r
sta  in  Gorice. U speha pa niso dosegli, 
izdano je bilo le priporočilo, da naj
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čebelarji v okužena obm očja čebel ne 
prevažajo. Seveda večina prevaževal- 
cev priporočila ni upoštevala.

Naš znanec, dr. Josef B retschko iz 
G radca, mi je sporočil, da s točenjem  
ni bil posebno zadovoljen. »Nateklo« 
se je  le po 15 kg na družino.

K er mi do zdaj še ni omenil, da bi 
v A vstriji odkrili varroozo, mislim , da 
je  še nim ajo. Se naprej na veliko p re
učuje najuspešnejše obram bne m eto
de proti varroozi. Inž. Pechhacker iz 
Lunza m u je sporočil, da so poleti 
skupno s prof. R u ttnerjem  in m r. Su- 
lim anovičem  obiskali z varroo okuže
na obm očja Dalm acije. P resenetljivo  
je, da so močne družine, ki jih  niso 
zdravili z m edikam enti, varroozo m no
go bolje prenesle od zdrav ljen ih . Raz
like so bile zelo očitne. Dr. B retschko, 
ki je znan pobornik biološke obram b
ne m etode, m eni, da je to ponoven do
kaz, da bodo močne družine ob p ri
m erni pomoči čebelarja — izrezovanje 
tro tov ine — sam e opravile z varroo.

D osedanje izkušnje so pokazale, da 
h ran iln i sok v čebeljih celicah zavira 
biološki razvoj varroe, sok v tro tovskih  
celicah in čebeljih celicah pri slabih 
d ružinah  pa omogoča n jen  razvoj. 
U gotovitve v D alm aciji po trju jejo , da 
im ajo prav  tisti, ki so se zavzem ali za 
biološko m etodo za tiran ja  zajedalca, 
čeprav so strokovn jak i iz O ber U rsla 
(ZRN) m enili, da brez zdravil ne bo 
šlo.

Vsi so se zanim ali za naš način ugo
tav ljan ja  in zdrav ljen ja  varrooze. P ro 
sili so me, naj jih  sproti obveščam, kaj 
je  na tem  področju pri nas novega.

M oram  reči, da im am  precej p re 
glavic z roji. K ljub  vsem  znanim  pro- 
tiro jiln im  ukrepom  okrog ena tre tjin a  
družin  roji. To je  preveč in  se pozna 
pri točenju. Presenetilo  m e je, da ve
čina čebelarjev iz d rugih  dežel teh  te 
žav nim a. Povedali so, da kupu je jo  se
lekcionirane k ran jsk e  m atice in da 
im ajo največ do 3 °/o rojev.

NAŠI ZNANI ČEBELARJI

V tej š te v ilk i v a m  p red sta v lja m o  znanega  
v zre jev a lc a  m a tic  C irila  J a ln a  iz R od in  
na G oren jsk em , k i se  s »poezijo  čeb e la r 
stva« , kak or  tud i im en u jem o  v zrejo  m a 
tic , u k v a rja  že  v e č  k ot š t ir id ese t let. 
N je g o v  rejsk i cilj je  p red v sem  č ista , n e -  

ro jiv a  in  p ro d u k tiv n a  k ra n jsk a  čeb ela

1. K daj in kako ste začeli čebelariti?

P ri nas dom a so bile vedno čebele. 
Oče je  čebelaril 60 let. Se kot otrok 
sem hodil za kosci, ko so kosili travo, 
lovil sem čm rlje in ogrebal njihova 
gnezda, in to pasem ske, sivčke, rjavč- 
ke in druge. Gnezda čm rljev sem ogre
bal v za to p rip rav ljene  panjičke, ki 
sem jih  sam naredil. O troci smo bili 
vedno pri čebelah. Pazili smo na roje, 
jih  ogrebali in p rip rav lja li sm rekove 
vršičke za zap iran je  žrel, ko smo vozi
li na pašo. Tako smo že od rane  m la

dosti živeli s čebelam i in  tako se je 
začelo.

2. S kakšn im i panji ste začeli čebe
lariti in s kakšn im i čebelarite danes?

Začel sem z AŽ panji, z 9-satarji. 
Vmes sem vedno im el še kakega k ra - 
njiča, ki sem ga dobil iz G orenje Sav
ske doline ali iz Bohinja. Zdaj im am  
pretežno 10-satarje A 2 t. i. grom ovke. 
Zadnja leta pa im am  tudi 10 do 15 LR 
panjev.

3. K ako  ste se učili čebelariti?

Spom injam  se, da mi je  pokojni oče 
večkrat d e ja l: »Pusti čm rlje, za čebe
le se z a n im a j!« K asneje m i je  podaril 
2 AZ p an ja  in dejal: »Zdaj se pa sam 
b rih ta j.«  Seveda, ob očetovih nasve-
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D om a pri vzrej n em  čeb eln ja k u

tih  in strokovni pomoči, ob svojem  ne
ugnanem  zanim anju  za živ ljen je  čebel 
in  želji po znan ju  sem km alu napredo
val.

P ri tem  je  zanim ivo, da sem vedno 
najbolj občudoval m atico, to čudovito 
b itje  med čebelam i. Spočetka mi je b i
la vedno uganka in p rav  to uganko 
sem vedno želel razvozlavati.

Ko je oče omagal, da ni mogel k če
belam , sem oboje oprav lja l sam, še 
vedno po očetovih strokovnih  nasve
tih . Veliko je vedel in znal. K akšna 
škoda je  bila, da je nič koliko znanja  
šlo z njim  v grob! Še ob svoji sm rtn i 
u ri m i je  dejal, naj ne zapustim  čebel.

Ko sem začel sam ostojno čebelariti, 
sem sam o na podlagi svojih izkušenj 
u trjev a l znanje. M oje p reskušan je  me 
je  ve likokra t drago stalo. M arsikatero  
dobro družino sem m oral žrtvovati v 
te  nam ene. Za u trjev an je  znanja  v 
praksi m i je  bila čebelarska lite ra tu ra  
vedno pri roki in  mi je zm eraj p rav 
prišla.

4. Kje  kupu je te  panje in čebelarski 
pribor?

Spočetka sem kupoval rab ljene  pa
nje od čebelarjev. K asneje sem vse 
zam enjaval z novim i, ki sta  mi jih  iz
delovala tovariša Grom  in Japelj z 
V rhnike. LR p an je  sem kupil v trg o 
vini M edex. T udi čebelarski p ribo r k u 
pujem  večinom a v trgovini Medex. 
Ce tam  nim ajo, pa naročim  iz N em 
čije.

5. Ali ste zadovoljni s kvaliteto in 
izbiro čebelarskega orodja in  panjev?

Z izdelavo AZ panjev in okvirov za 
satnice sem zadovoljen. Nisem pa za
dovoljen z izdelavo LR panjev . Te 
sem kupil v trgovini M edex. Posebno 
satn ik i za satnice so bili pod k ritik o ; 
nekaj sem jih  m oral popraviti sam, 
da sem jih  mogel zažičiti. Več kot po
lovica pa jih  ni bilo uporabnih .

6. S kakšno mero satnikov čebela-  
rite in  kako jih žičite?

Cebelarim  z norm alno standardno  
m ero AZ satn ikov  41 X 26 cm in s tan 
dardno  m ero LR 45 X 23 cm. Vse ži- 
čim pokončno na 6 žic.

7. Katere čebelje pridelke pridelu
jete in kakšen  je vaš poprečni pride
lek medu?

V glavnem  usm erjam  čebelarjenje 
na odbiro in  vzrejo m atic. P ridelu jem  
tudi cvetni p rah , m atični m leček, p ro
polis. Povprečen pridelek m edu je 10 
do 15 kg. Seveda ni vsako leto enako 
in dobivam  ga samo od tis tih  gospo
darsk ih  družin, ki niso vključene v 
vzrejo m atic.

8. Kako preprečujete rojenje?

R ojenje najbolj uspešno p repreču
jem  z odbiro m atic iz nerojevih  družin

336



in čebelarjen jem  samo z m ladim i m a
ticam i.

9. A li izdelujete satnice sami ali jih  
kupujete?

Vosek prodam  v trgovino Medex, 
nazaj pa kupim  satnice.

10. Ali sami kuhate  voščine in kako?

Voščine kuham  sam. Spočetka sem 
uporab lja l sončni topiln ik  in sokov
nik. Delo je  bilo bolj počasno. Zdaj 
im am  že nekaj let parn i topiln ik , ki 
je  precej večji in  izdelan po principu  
sokovnika. K upil sem ga od čebelar
ske šole Schw aben na B avarskem . 
Delo gre h itre je , lažje je  in  ne u tru ja . 
Z n jim  sem zadovoljen.

11. A li sami vzgajate matice in 
kako?

M atice vzrejam  za svojo uporabo in 
po poprejšn jem  naročilu  tud i za po
trebe  d rugih  čebelarjev naše ožje in 
širše dom ovine.

V zrejam  po sodobnem  načinu, s p re 
sajan jem  čim m lajših  ličink v um etno 
n are jene  m atičnike. Vse izvaljene m la
de m atice se oprašijo na naši priznani 
plem enilni postaji A. Jan ša  Pod Zele
nico.

12. Kako pogosto menja te  matice?

V današn jih  časih je  čebelarjen je  s 
starim i m aticam i m laten je  prazne sla
me. Vsako leto zam enjam  polovico m a
tic, nekaj v ju n iju , nekaj pa v avgustu. 
N ajbolj se mi obnese m enjava v av
gustu.

13. Ali čebele prevažate in  na ka
tere paše?

Čebel ne prevažam , razen družin, 
ki so določene za tro ta rje  na plem e
niln i postaji.

14. K ako jih prevažate?

P rej sem prepeljaval čebele s tra k 
torjem . Zdaj jih  z džipom in prikolico.

15. K je  in kako točite med?

Med točim dom a v  zaprtem  prostoru  
v štirisa tnem  točilu na m otorni pogon.

16. K ako zazimite čebele?

V AZ pan jih  zazim im  čebele tako, 
da v spodnjih  dveh v rs tah  prestavim  
družine iz plodišča v medišče. M atične 
rešetke pokrijem  z deščicami in od
m aknem  od stene za 1 cm, da čebele 
lahko izletavajo. Z gornja v rsta  ostane 
v plodišču. S atje  poberem  samo iz 
m edišča zgornje vrste. D ružine, ki so 
v medišču, mi vedno bolje prezim ijo 
in tud i spom ladanski razvoj je  h itre j
ši. V LR p an jih  prezim ujem  v dveh 
nakladah. V začetku avgusta do srede 
sep tem bra dražilno krm im . P rve dni 
v oktobru  dodam  še m anjkajočo zalo
go, nato  dam  za vra tca  po eno polo 
časopisnega p ap irja ; ko pade tem pe
ra tu ra  do —5, dam  vsaki družini tesno 
za vra tca  po eno ploščo iz stiropora, 
debelo 2 cm.

17. Ali dajete v pregled z im ske m r t 
vice in drobir?

Z veterinarsko  inšpekcijo tesno so
delujem . M rtvice dajem  v pregled vsa
ko leto konec meseca ja n u a rja  ali v 
začetku feb ru a rja  v L jubljano, ravno 
tako drob ir v m arcu ali aprilu . En dan 
prej, p reden  poberem  pološčen pap ir 
z drobirjem , naprav im  testno p lin jen je  
s folbexom .

18. K ako je organizirano pobiranje  
vzorcev za pregled?

P ob iran je  vzorcev za pregled je  o r
ganizirano prek  čebelarskih družin  in 
d ruštva. D ruštvo določi datum  in ob
vesti čebelarje, do kdaj m orajo biti 
vzorci oddani.
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N a p le m en iln i p o sta ji »A n tona  Janše«  
pod Z elen ico

19. Ali tudi sami ugotavljate možno  
navzočnost varroe in kako?

M ožnost navzočnosti varroe ugotav
ljam  z nam estitv ijo  grad iln ih  sa tn i
kov in  odkrivanjem  tro tovske zalege. 
U vajam  tudi 1 cm visoke m režaste ok
vire, ki jih  nam estim  na dno plodišča.

20. Katere čebelje bolezni ste že 
imeli v čebelnjaku?

Do zdaj še nisem  im el druge bolezni 
kot nosem avost. Ta se pojavlja  v m i
lejši obliki spom ladi.

21. Ali je vaše čebelarstvo renta
bilno?

Č ebelarstvo z nekaj d ružinam i je  še 
lahko hobi. Z več kot 5Ü družinam i pa 
ne m ore biti. Zahteva celega čebelarja, 
veliko je dela, ki m ora biti opravljeno 
v določenem  času, posebno pri vzreji

m atic. Izkoristiti je  treb a  m ožnosti, da 
dobim o čimveč pridelkov, ki nam  jih  
ponujajo  čebele. O bdržati je  treba  res 
le samo m očne gospodarske družine.

22. Kako prodajate m ed in druge  
čebelarske pridelke?

S prodajo m edu in drugim i čebe
larskim i pridelk i res ni problem a. Vse 
prodam o dom a svojim  odjem alcem .

23. Ali ste član čebelarske organi
zacije in  katere?

Sem član čebelarske družine Begu
nje na G orenjskem  in član čebelarske
ga d ruštva  Radovljica.

24. Katere probleme čebelarjev naj 
bi po vašem m n en ju  reševala čebelar
ska organizacija?

Ce hočemo še nadalje  obsta ja ti in v 
čebelarstvu nem oteno napredovati, bi 
m orali na jp re j reševati odnose med 
km etijci in čebelarji. Saj je  v en d ar če
belarstvo km etijska  panoga. Tako pa 
km etijci, v rtičk a rji in vsak, kdor le 
hoče, neodgovorno uporab lja  strupena 
škropiva brez vednosti čebelarjev. Mi 
smo pa lahko samo še žalostna priča, 
kako se nam  spom ladi pan ji praznij; 
k er nam  od zastrup itev  čebele m no
žično um irajo .

Človek je  čebele prinesel iz gozda 
v svoja naselja, jih  udom ačil, zdaj pa 
kaže, da bomo m orali spet z njim i be
žati v gozdove. Zato bi m orali med 
km etijci, po šolah in drugod s sredstvi 
obveščanja nenehno p o u darja ti oziro
m a opozarjati, kako in  kdaj je treba  
uporab lja ti s tru p en a  škropiva in kak š
na, da čebelam  ne bodo škodljiva.

Naš čebelar je s svojim i čebelam i po
m em ben in  cenen dejavnik  v službi za 
varstvo zdravega človekovega okolja. 
Naj bi že v en d ar našem u čebelarstvu 
posvetili večjo pozornost.

338



Bolezni se širijo. Č ebelarji bi m orali 
biti zanesljivo preskrb ljen i z zadostno 
količino učinkovitih  zdravil.

K rm ilni sladkor za jesensko in spo
m ladansko k rm ljen je  bi m oral biti če
belarjem  zajam čen po znižani ceni v 
zadostni količini.

25. Kakšno je vaše m nenje  o čebe
larskem izobraževalnem centru?

M nenja sem, da smo prav  tu  veliko 
zam udili. H itra  g rad n ja  je najcenejša 
g radn ja . To velja tem  bolj v sedanjih  
razm erah . Brez dvom a bi bil ClC na
šem u čebelarstvu potreben  in še kako 
koristen.

M enim pa, da bi se tu  m orale bolj 
ak tiv ira ti k ra jevne  institucije. Najbolj 
pa bi m orali biti za in teresiran i dom a
či in bližnji čebelarji. U sposobiti bi 
m orali nekaj prostorov ali vsaj enega 
za kako dejavnost, ki bi p rinašala do
hodke. Začetek je pa vsak težak. »Saj 
ni treba , da teče, samo da kaplja.«

26. Kakšno je vaše m nenje  o selek
cij slco-v zre jn em  centru ZCDS?

D ejavnost selekcijsko-vzrejncga cen
tra  je zelo pom em bna. Važno pri tem  
je, da im a center svoj čebelarski obrat, 
ki bo s čebelam i razširil svojo dejav
nost. S tem  pa so tud i že dani pogoji 
za prak tično  izobraževanje čebelarjev, 
posebno vzrejevalcev matic.

27. K ako  naj bi bilo organizirano 
čebelarsko izobraževanje?

Čebelarsko izobraževanje je  še k ar 
dobro organizirano. Im am o p redava
n ja  po d ružinah  in  d ruštv ih , po šolah

v krožkih. V sakoletno posvetovanje 
čebelarjev v Polju  pri L jubljan i pa je 
brez dvom a način izobraževanja, ki 
privlači in je  na kvalite tn i ravni.

M nenja sem pa, da m anjka  čebelar
skih poučnih ekskurzij s prak tičn im i 
dem onstracijam i pri čebelarskih ob ra
tih.

28. Na katere čebelarske liste ste na
ročeni?

N aročen sem na Slovenskega čebe
larja , hrvaško Pčelo, avstrijsk i B ienen- 
vatter, nem ško ADIZ; občasno dobi
vam  tudi bavarsko D er Im kerfreund  
in N ordw estdeutsche Im kerzeitung.

29. Ali ste za delo na področju če
belarstva dobili kakšno priznanje?

Za delo na področju čebelarstva sem 
prejel:

4. m aja  1973 srebrno  m edaljo av
strijske  čebelarske zveze za sodelova
nje na področju odbire in vzreje m atic,

21. aprila  1974 od ZCDS red  A. J a n 
še I. stopnje,

7. decem bra 1974 v Beogradu diplo
mo »N apredni čebelar Jugoslavije«.

30. K akšne zadolžitve ste do sedaj 
imeli v  čebelarski organizaciji?

Bil sem predsednik  čebelarske d ru 
žine, član UO čebelarskega društva  
Radovljica. Predsedoval sem in imel 
prak tične  vaje o odbiri in vzreji če
bel m atic. Po nalogu ZCDS uprav ljam  
plem enilno postajo A. Jan ša  Pod Zele
nico.

Tesno sodelujem  s čebelarskim  m u
zejem  v Radovljici, posebno z razsta 
vitv ijo  živih čebel v opazovalnem  pa
nju , k ar je  za obiskovalce m uzeja 
posebna zanim ivost.

OGLASI

PRODAM  pet naseljenih  LR panjev. Čebele so močne. K arlo Cuder, 
56230 Bovec, Bovec nad pekarno  NH.
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PREDSTAVLJAMO VAM NOVO KNJIGO

N edavno je  izšla kn jiga z naslovom : 
»Bolezni, škodljivci, zastrup itve  čebel«, 
delo treh  avtorjev , prof. dr. H usnije 
Cerim agiča, prof. dr. Jožeta R iharja  
in m r. D ju ra  Sulim anoviča. Zveza če
belarsk ih  d ruštev  S lovenije je že pred 
petim i leti izdala v slovenščini knjigo 
slovenskih av to rjev  z identično vsebi
no, ki pa jo je  bilo v zadnjem  času že 
težko dobiti. G lede na to, da so se v 
čebelarstvu  na tem  področju poleg 
sta rih  pojavili tud i novi problem i in 
da se vedno več čebelarjev  želi sezna
n iti z boleznim i, škodljivci in  zastru 
pitvam i čebel, te r ukrep i za njihovo 
preprečevanje , se je  zopet pokazala 
po treba po tiskan ju  tovrstne  lite ra tu re .

V sebina knjižice je  razdeljena na 
štiri poglavja.

P rvo poglavje obravnava bolezni 
čebel in čebelje zalege. V začetku 
bralca seznani o boleznih čebel na 
splošno, o njihovem  odkrivan ju  in o 
splošnih princip ih  zdrav ljen ja . Bolezni 
deli na nalezljive in na nenalezljive. 
N alezljive bolezni so razvrščene v sku
pine glede na vrsto  povročiteljev: na 
bolezni, ki jih  povzročajo v irusi, b ak 
terije , plesni in zajedavci. Na koncu 
prvega poglavja je  dodan sestavek o 
razločevanju čebeljih  bolezni glede na 
letni čas, starost čebel in zalege, spre
m em be na zalegi, pokrovcih in  čebe
lah, njihovem  specifičnem  vonju  in 
po teku bolezni.

D rugo poglavje je  posvečeno zaje
davcem  in škodljivcem  čebelje d ru 
žine. O bravnava biologijo posam eznih

škodljivcev, njihovo za tiran je  in p re 
prečevanje škode, ki jo  povzročajo.

T re tje  poglavjje obravnava zastru 
pitve čebel s kem ičnim i sredstvi. V 
začetku poglavja je  p rikazana klasifi
kacija in lastnosti pesticidov glede na 
njihov nam en uporabe in način delo
v an ja  na žive organizm e. N adalje so 
p rikazane oblike in načini uporabe pe
sticidov te r  razni dejavniki, ki vp li
vajo na strupenost pesticidov in stop
njo zastrup itve  .čebelje družine. Opi
sano je  ugo tav ljan je  zastrup itev  in 
pošiljanje čebel na laborato rijsko  an a 
lizo. Podrobneje so p rikazani tud i za
ščitni in drugi ukrepi, ki jih  m oram o 
izvajati za uspešno varstvo  čebel pred 
tovrstn im i zastrup itvam i.

V četrtem  poglavju so p rikazani na
ravni — biološki ukrepi, ki jih  lahko 
uporabim o v borbi proti čebeljim  
boleznim  in škodljivcem , tako da do 
bolezni sploh ne pride, če pa se bole
zen že pojavi, so ti uk rep i velika po
moč pri n jenem  za tiran ju . P rikazan i 
so dejavniki, ki vplivajo na življenjske 
sposobnosti čebelje družine, na njeno 
odpornost proti boleznim  in škodljiv
cem te r dejavniki, ki vplivajo na dol
žino živ ljenja čebel. N adalje so opi
sani osnovni principi sodobnega čebe
la rjen ja  in p rav ilna oskrba čebeljih 
družin  v posam eznih le tn ih  obdobjih.

V sebina knjižice je zanim iva in  po
učna za vse čebelarje. P riporočljivo bi 
bilo, da se z napisanim  tud i vsi čebe
larji seznanijo.

mag. F ran c  Javo rn ik

P R O D A JN A  RAZSTAVA NA ZAGREBŠKEM 
VELESEJM U

Zveza čebelarjev  SR H rvaške organizira od 11. do 29. decem bra 
1981 PRODAJNO RAZSTAVO čebeljih pridelkov in čebelarske 
opreme. Cena za 1 m 2 razstavnega prostora je  500 din. P rijav e  poš
ljite  na Pčelarski savez SR H rvatske, 8. m aja  26, 41000 Zagreb, n a j
kasneje do 20. novem bra 1981.

Č ebelarska zveza SR H rvaške
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hp [A  medex
ljubljana, ju goslav ija

l e tn ik  VII
le to  1981
š t e v i lk a  11

bilten
OPAZOVALNA SLUŽBA O GOZDNEM MEDENJU 

V REVIRJU RAVNIK

S 1. junijem  1981 jc pričela s poro
čanjem  o gozdnem m edenju opazoval
na postaja, postavljena v gozdnem re
v irju  Ravnik. Ta leži severovzhodno 
od avtoceste Logatec—Rakek in  se raz
teza proti M enišiji v črti Pokojišče— 
Bezuljak—Begunje in zajema veliko 
površino no tran jsk ih  gozdov, posaje
nih  z jelko in smreko te r nekaterim i 
listavci. N adm orska višina znaša 550 
do 650 metrov.

Čebelarsko društvo Rakek je  dolo
čilo to področje izključno za tu je  pre- 
važevalce čebel na gozdno pašo. Do 
tega sklepa je prišlo zaradi tega, da 
se čimdlje zavleče okužba domačih 
čebelnjakov z varroo te r  istočasno za
ščiti tudi domačo plemenilno postajo 
na Javorniku. Poleg tega je to obširno 
gozdno področje zelo prim erno za do
voz čebel s kamioni z več strani, ima 
dovolj posek in  jas za postavitev pa
njev ali samih kamionov.

Opazovalna postaja, ki jo vodi tov. 
M ilan Ržek iz Laz, je že v letošnji se
zoni opravičila svoj obstoj. Poročanje 
je  bilo pohvale vredno, v splošno za
dovoljstvo podjetja M edex in  tudi če
belarjev nasploh. Čebelja družina, ki 
je  bila na tehtnici, je imela rekordni 
pridelek: po štirik ratnem  točenju je 
prinesla skupaj 80 kg medu sm reke in 
predvsem  hoje.

Matica je bila tej družini zam enja
na 1980. leta (prinesel jo je inž. Kranjc) 
in po moči ni bila rekordna, po donosu 
pa izredna. Vsi čebelarji bi bili zelo 
zadovoljni s takim i maticam i oziroma 
čebeljimi družinam i.

Dovoz čebel v ta  rev ir je  bil izreden, 
posebno po ugodnih obvestilih pod
je tja  Medex v časopisu Delo in po 
radiu. Samo na območje te opazoval- 
nen postaje je pripeljalo 23 čebelarjev 
ca. 1200 panjev čebel, med katerim i so 
bili tud i kooperanti M edexa. Seveda 
bi ob tako bogatem m edenju teh go
zdov bilo čebelarjev lahko še dosti 
več, pa še vsega bogastva narave ne 
bi mogli izkoristiti.

Ob tej priliki naj opozorimo na ne
katere nepravilnosti, ki so se pojavile 
ob dovozu in  postavitvi čebelnih pa
njev:

— N ekateri čebelarji niso imeli za 
potrebno, da se pred dovozom čebel na 
gozdno pašo pogovorijo s področnim 
čebelarskim društvom  o možnostih do
voza in  določitvi m esta za postavitev 
kam iona ali sam ih panjev.

Isto je  s predložitvijo dokum entov 
o zdravstvenem  stanju  pripeljanih če
bel. Nihče od čebelarske organizacije 
ni dolžan iskati od posameznikov ta  
zdravniška potrdila. Vsak čebelar — 
dovaževalec je dolžan pred, ali ob do-
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D ru žin a  na te h tn ic i je  dobro zav a ro v a n a  
tu d i pred  m ed v ed o m

vozu takoj dostaviti dokum ente za to 
določenem u.

To ni kaprica, am pak m oralna in 
etična dolžnost vsakega čebelarja po
sebej. Poleg tega je  tak  tud i zakonski 
predpis in  zah teva vete rinarske  in 
špekcije. Red m ora b iti in  CD R akek 
bo v  bodoče skrbelo, da bodo vsi čebe
la rji dovaževalci dobili p rosto r za po
stav itev  čebel, obenem  pa tud i za to, 
da se bodo spoštovali predpisi.

Za p rim er naj povemo, da je  bilo 
letos več čebelarjev  iz M urske Sobote, 
G orn je Radgone, R aven na K oroškem  
in L jubljane, ki so se disciplinirano 
prijav ili, dostavili po trd ila  o zdrav
stvenem  stan ju  čebel in  dobili zado
voljiva stojišča. Tako pa ne m orem o 
reči o n ek a te rih  d rug ih  in  celo o takem  
kot je  tov. O rel iz Nove Gorice, ko je 
vsem  znano, da je  to obm očje že oku
ženo po varro i. Im enovani sploh ni 
hotel predložiti zdravniškega po trd i
la o zd rav ju  čebel.

— D rugo pripom bo je dala področ
na gozdna uprava. Č uvanje gozdov bi 
m orali im eti čebelarji tud i v tem  p ri
m eru  pred  očmi. G ozdarji se nam reč 
trud ijo , pogozdujejo poseke, čistijo go
zdove, gradijo  gozdne cesto itd . K orist
niki, v tem  p rim eru  tud i čebelarji, mo
ram o in  smo dolžni te  dobrine čuvati 
in  jih  pustiti take, kot smo jih  dobili. 
Z avedati se m oram o, da so gozdovi 
narodna im ovina, velika dobrina vse
ga človeštva, s k a te ro  samo up rav lja jo  
gozdna podjetja , zato jih  je treb a  kot 
take  tud i obravnavati.

— T re tji problem  pa je  m edved, ki 
gospodari v teh  no tran jsk ih  gozdovih. 
Žival, ki je  po eni s tran i zaščitena, de
la po d rugi s tran i veliko škodo čebe
larjem  na pan jih  in  čebeljim  družinam . 
Zanim ivo bi bilo ugotoviti, kolikšna 
je  škoda, ki so jo v  tej sezoni napravili 
vsem čebelarjem  na čebeljih družinah  
in  panjih . Mogoče se bo tud i te  podat
ke kasneje zbralo in  objavilo.

Še ena velika škoda za družbo pa je 
v tem , da zarad i s trah u  pred  m edve
dom m arsikateri čebelar ni hotel p ri
pelja ti svojih čebel na to obm očje in 
tako je izpadel velik  pridelek  kva lite t
nega m edu, za kate rega  bi se iztržila 
znatna  devizna sredstva.

M nenja smo, da bi m oralo podjetje  
M edex o tem  problem u sprožiti v p ra 
šanje, kaj je  večjega pom ena, ali za
ščiten m edved v gozdovih ali pa p ro 
pad na tone kvalite tnega gozdnega 
m edu.

Tudi izjave področnih lovcev p riča
jo, da je  teh  živali že preveč in so po
stale nevarne tud i človeku.

O tem  naj se pogovorijo zastopniki 
M edexa, lovske zveze in  gozdarji te r  
ukrenejo  vse potrebno, da bo »volk 
sit in koza ostala tud i cela«.

F ranc  A lbreh t
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M ED EN JE SM REKE IN H O J E  V LETU 1981

Zopet je  m im o čebelarska sezona, 
ki je  večini čebelarjev  poplačala vlo
ženi tru d  in stroške, nekaterim  sreč
nežem  pa dala tud i nekaj za suha leta. 
K ljub  tem u pa so nek a te ri ostali p raz
nih  rok, zato preglejm o stan je  na raz
ličnih gozdnih obm očjih širom  Slove
nije, k je r  je  im ela opazovalna služba 
gozdnega m edenja hp M edex postav
ljene opazovalne postaje.

V začetku meseca ju n ija  smo p re
jeli p rva  pism ena poročila o m edenju  
ozirom a izgledih za m edenje sm reke 
iz trnovskega gozda (4. 6.). Rakovega 
Š kocjana (3. 6.), K očevja (1. 6.), p rve 
donose s sm reke pa so zabeležile (1.6.) 
tud i kontro lne teh tn ice v T iroseku, 
Fali, L enartu  in  Legnu. N ajvišji do
nos (4 kg) je bil zabeležen v R avniku
— Laze (15. 6). Sredi meseca je  na
stopilo daljše deževno in  sprem enlji
vo obdobje, ki je  povsem prekinilo  
pašo na sm reki in je  bilo potrebno 
čebelje družine celo dodatno krm iti.

Okoli 10. ju lija  pa je  zam edila hoja. 
»Hoja m edi!« je  za čebelarje težko 
pričakovan, na žalost dokaj redek 
vzklik, ki jih  navda z radostjo . Sedaj 
lahko zagotovo rečemo, da se ne pom 
ni tako dolgotrajno in obilno m ede
n je  hoje kot je  bilo letošnje v G or

skem  ko ta rju , seveda ne na celotnem  
področju enako, saj vem o da m uha
vost hojeve paše ni le časovna, am pak 
tud i k ra jevna. Tako le kak  kilom eter 
stran  od Č rnega luga (donos v pov
prečju  4 kg) je  pokazala teh tn ica po
polnom a drugo sliko. K ljub  tem u se 
je  na  tem  obm očju nagnetlo  od 
10.000—14.000 pan jev  in  p renekateri 
lastn ik  je  uporabil točilo tud i v tre tje . 
Nič slabše ni bilo na obm očju Kočev
ja, širšem  obm očju Javorn ika , Škoc
jana, K rim a, kontro lna teh tn ica pa 
je bila tud i vse od 8. 7. dalje v rasti 
na opazovalni postaji R avnik—Laze 
in na L jubljanskem  vrhu .

M edenje ni bilo prek in jeno  niti po 
občasnih plohah, nasprotno, zabeleže
ni so bili nekajk ilogram ski donosi ta 
koj na p rv i sončni dan.

Na obm očju trnovskega gozda je  
bila teh tn ica  cel avgust v rah lem  u p a
danju , na H rušici pa je  le v začetku 
meseca kazala donos čez kilogram , ne
kaj dni nato  pa tud i tu  do konca m e
seca počasi padala. Še slabše je  bilo 
na Pohorju , k je r so čebele v glavnem  
obletavale podrast in  so bili donosi 
okoli k ilogram a zabeleženi le v za
četku avgusta ria kontro lnem  panju  
v Fali, R em šm oku in  Sm rečnem .

M E D E N JE  V  O D V ISN O ST I OD Z U N A N JIH  FA K T O R JE V :

T ab ela  1. D o n o s na h o ji z  o p a zo v a ln e  postaje  R ev ir  —  R a v n ik  —  L aze

D atu m T0 c T ež* V rem e  p a n ja /k g

6. 8.
7. 8.
8. 8. 
9. 8.

26 65 
26 70
21 75
22 80

53.90 so n čn o  brez v e tra
59.90 son čn o  brez v e tra
63.90 son čn o  brez  v e tra  
68,40 so n čn o  brez v e tra

T a b e la  2. D on osi na h o ji z o p a zo v a ln e  posta je  K rn ica

D atu m TO c
Te?n

• n ~ V rem e  p a n ja /k g

3. 8.
4. 8.
5. 8.
6. 8.

25 90 
25 65 
22 75 
24 60

37,40 so n čn o  in  v e tro v n o  
37,20 so n čn o  in  v e tro v n o  
37,10 so n čn o  in  v e tro v n o  
36,80 son čn o  in  v e tro v n o
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Za skoraj vse dobre hojeve letine 
v Sloveniji je  značilno, da je  m edenje, 
ki ga povzroči zelena jelkova ušica, 
izdatno tud i v pozni jeseni. Ce to drži, 
potem  lahko na podlagi m edenja, ki 
še ni prenehalo , p ričakujem o dobro 
hojevo letino zopet v naslednjem  letu  
na področju K rim a, Javo rn ika , na 
L jubljanskem  v rh u  in  Lovrencu na 
P ohorju , k je r je  je lka dobro zam edila 
šele konec avgusta.

K ljub  večini dobrih  in  pravočasnih  
pism enih poročil (645 obvestil) in  čez
110 telefonskih  obvestil, z obvešča

njem  nenk a terih  opazovalcev ne m o
rem o biti povsem zadovoljni. Še ved
no se srečujem o z nam ensko zapoz
nelim i podatki, zavajan jem  z lažnim i 
inform acijam i in te rito ria lno  pravico 
nekaterih  čebelarjev  nad družbeno 
lastjo, katerim  je malo m ar, da se pa
ša, k ad ar je  obilna, s p revažanjem  ko
likor mogoče izrabi tako v korist po
sam eznega čebelarja kakor tud i v 
splošno družbeno korist.

Pospeševalna služba 
T a tjan a  M edved

S E J E M  ČEBELARSTVA V S O M B O R U

V septem bru  m esecu se je  vršil v Som boru IV. m ednarodni specializirani 
sejem  čebelarstva. Sejem  čebelarstva postaja tradicionalen , udeležuje se ga ved
no več razslavljalcev čebelarskega rep rom ateria la  in izdelkov živilske industrije , 
ki so p rip rav ljen i na osnovi čebeljih  pridelkov. Na letošnjem  sejm u so razstav 
ljali številn i domači razstavljalci, ravno  tako je  bila številna udeležba razstav - 
ljalcev iz A vstrije, M adžarske, R om unije. Z astopana je  bila tu d i K ita jska. Som - 
borski čebelarski sejem  je  pom em ben ne samo zato, da čebelarji v idijo  nove do
sežke s področja čebelarske oprem e in rep rom ateriala , pom em ben je  tud i zaradi 
m edsebojnih  srečanj, razgovorov o čebelarjen ju  in poslovnega sodelovanja.

M edex je  imel na sejm u svoj paviljon, k je r  so se v velikem  številu  zbirali 
kooperan ti M edexa in  čebelarji, ki so želeli sk leniti kooperantsko razm erje. Za 
našo delovno organizacijo je  sejem  pom em ben p rav  zaradi razgovorov s koope
ran ti o razreševan ju  problem ov in o nadaljn jem  sodelovanju, z drugim i čebe
la rji pa zaradi dogovorov za m edsebojno sodelovanje.

F ranc Š trum belj, dipl. oec.
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S  ČEBELAMI SKOZI ŽIVLJENJE
J O S I P  BELCIC-PETERANEC

(n ad a ljev a n je )

ZAČETEK SAM OSTOJNEGA
Če b e l a r j e n j a

Leta 1919 sem končal peti razred  
osnovne šole in dopolnil 13 let. Dedek 
mi je izročil čebelnjak v sam ostojno 
up rav ljan je , kot mi je  že prej obljubil. 
Ne m orem  povedati, s kakšnim  vese
ljem  sem se lotil dela. M noge noči sem 
ob petro lejk i b ra l in štu d ira l: Broza, 
S itariča, Penjiča, Zivanoviča, Bijeliča, 
V orkapiča, M artinoviča in  številne le t
nike »H rvaške čebele«, to sem pode
doval od očeta. Ko sem vse to prebral, 
sem mislil tako kot vsi začetniki, da 
že vse vem  o čebelah in o čebelarstvu. 
Nisem se zavedal, da je  spoznavanje 
in učenje čebelarske obrti proces, ki 
tra ja  le ta  in leta.

Razen ljubezni do čebel sem imel 
voljo in možnosti izdelovati pan je  in 
vse ostalo, k a r sem rab il za čebelar
jen je  v naši delavnici. Penjič me je 
zastrup il s svojo osiješko uzor-dzier- 
zonko, k a te ra  je  im ela tr i  etaže. V 
spodnjih  dveh etažah  je  bilo dovolj 
p rostora  za 4 cele, 42 cm visoke sate.
V zgornji etaži pa za 10 satov, ki so 
bili ločeni z m atično mrežico. Spodnje 
etaže so se lahko polnile z rojem  s 
staro  m atico, zgorn ja pa z m lado m a
tico, ločena s polno pregrado. To je  bil 
nehote  začetek dvom atičnega čebelar
jen ja  in  om ejevanja, zalege. N aslednje 
poletje se je  s tara  m atica odstran ila  in 
družini sta se združili. Plodišče je  bilo 
om ejeno na 10 satov, m edišče pa je  bilo 
v spodnjih  dveh etažah. Na tak  način 
je  P anjič  dobil tud i do 50 kg m edu 
samo na paši oljne repice, ki je  ta k ra t 
bila posejana na precej velikih povr
šinah v okolici Osijeka.

Z ljubeznijo  in  veliko natančnostjo  
sem izdelal prve osiješke uzor-dzier- 
zonke. To so bili pokončni panji, v ka
te re  so se sati vstav lja li od zadaj.

Za jem anje  satov so bile po treb 
ne posebne klešče, ki jih  ni bilo 
moč kupiti, zato sem jih  naročil pri 
kovaču. Ta jih  je  izdelal po sliki iz 
češkega cenika čebelarskega orodja.

Leta 1919 je bila že tre tjič  zapore
dom a bogata in m edonosna letina. Vse 
prazne panje sem napolnil z roji, 
D rujci iz košev so avgusta  zgradili 
plodišča in nabrali zimsko zalogo.

P rav  tako  1919. le ta  je  naš znani 
strokovnjak  dr. Zvonim ir Bosek u sta 
novil čebelarsko društvo  in zadrugo v 
Zagrebu. D ruštvo je začelo ob jav lja ti 
časopis »Jugoslovenska pčela«, čigar 
naročnik sem bil že od sam ega za
četka.

Jeseni sva z dedkom  zadnjič uničila 
čebele v  koših. Ko sva posprav
ljala koše in sa tje  z medom, sem opa
zil nekaj nenavadnega. Prvci so zgra
dili spodnjo polovico sa tja  sam o s tro- 
tovskim  satjem  in to so popolnom a 
zalivali z m edom . Spom nil sem se, 
kako so poleti bili številni ro ji trotov 
pred  čebelnjakom , ki so delali močan 
h rup . Spraševal sem se, kako da tako 
veliko število tro tov  ni porabilo m edu. 
Bil sem m lad in neizkušen in vendar 
sem ugotovil, da je  velika razlika med 
tistim , k a r sem p reb ra l in k a r sem 
resnično videl v čebelnjaku. K aj, ka
ko in zakaj? O dgovore na ta  vp raša
n ja  sem našel mnogo let pozneje.

Po treh  dobrih  in bogatih  letih  so 
nastopila tr i bo rna leta, ko ni bilo ne 
ro jev  ne m edu. T ak ra t sem začel ugo
tav lja ti, da so m oji pan ji preveliki. 
N am esto 14 satov sem začel delati 
p an je  samo z 9. Tako število satov 
je  omogočalo panj v k v ad ra tu  te r 
m rzlo in  toplo zgradbo. Potem  pa je 
prišlo najbolj bogato leto, k a r jih 
pom nim  — leto 1923. M oja misel, da 
so 14-satna plodišča prevelika, se je 
pokazala kot napačna. 14-satni pa-
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Spraševal sem se, kako priti do m la
dih m atic. Nisem bil ravno  prepričan, 
da bom lahko dobro opravil ta  posel. 
Vseeno pa sem našel način, kako naj 
to naredim . Jeseni sem u tru jen o  m a
tico v dopoldanskem  času odstran il iz 
panja.

Čebele sem poškropil z medico, tako 
da je  dodajan je  m atice z njenim i čebe
lam i uspelo.

PRVE MLADE MATICE IN PRVI 
EKSPERIM ENTI

T ako so  čeb e la r ili v  P o d ra v in i n ekoč

n ji so rabili po dve polnakladi, ker 
so se družine številčno močno raz
vile in zbrale  velike količine m edu, 
m edtem  ko so 9-satni pan ji k a r  vsi 
po v rs ti rojili, m edu pa niso dali p rak 
tično nič.

2 e  po nekaj le tih  sem ugotovil, da 
im a čebelar lahko korist le, če ima 
velike pan je  in  m očne družine.

N aslednje leto sem opazil nekaj ne
navadnega na čebelnjaku. T iste d ru 
žine čebel, ki so bile v preteklem  letu  
zelo uspešne, so tistega leta precej za
ostale, in  obratno, tiste  družine, ki 
so bile v pretek lem  letu  slabše, so se 
v naslednjem  močno popravile in da
le tud i več m edu. To me je spodbudilo 
k ponovnem u razm išljan ju . Ko sem 
vse dodobra prem islil, sem šel p re 
gledovat ene in  druge. P ri tis tih  d ru 
žinah, ki so v lanskem  letu  dale n a j
več m edu, sem našel u tru jen e  m atice, 
ki so dale vse od sebe. V družinah, 
ki so dale v pretek lem  letu  najm anj 
pridelka, sem našel živahne k repke 
m atice, ki so prišel na svet po sam o- 
zam enjavi.

Poleg spoznanja, da je  za dober p ri
delek po treben  velik panj, sem ugoto
vil, da lahko sam o m lada m atica u stv a
ri močno in  produk tivno  družino.

P rve  m lade m atice sem dobil 1925. 
leta s pomočjo ro jevih  m atičnikov in 
švicarskih S tau lijev ih  plem enilnikov, 
kak ršne  so ta k ra t uporab lja li znani 
vzrejevalci m atic: Ludvik Fiala, Ja n  
Forst, K itzberger in  drugi. Te uporab
ljajo  še danes slovaški čebelarji. To 
je  bil najbolj p rim itiven  tip  plem enil
nikov, sestav ljen  pa je  bil iz dveh de
lov. V večjem  so čebele na pokrovu 
izdelale po tr i  sate, tam  pa je  bila tud i 
odprtina, v katero  so dolivali m atični 
mleček. M anjši del je  bil za sladkorno
— m edeno testo.

T ak ra t, ko sem imel rezervne m lade 
matice, sem zvedel za m etodo am eri
škega čebelarja A lexandra, da je  v 
panj moč dodati več m atic, k je r v m i
ru  odlagajo jajčeca. M oja fan taz ija  je 
bila b u jna  in že sem videl sila velike 
in močne družine in seveda zelo ve
liko m edu.

P an j za več m atic sem izdelal iz 
škatle , ki je  im ela vse dim enzije 20 
cm. V dveh naspro tn ih  stran icah  sem 
izvrtal odprtin i s prem erom  5 cm. Za
prl sem jih  v m režo za zračenje. Na 
tre tji  stranici sem izvrtal odprtino  s 
prem erom  2 cm in jo zaprl z zam aš
kom. Na spodnji s tran i pokrova pa je 
bil prostor za hrano, ki sem jo odlagal 
skozi lukn jo  na pokrovu.

Nekega m ajskega ju tra , ko je  bila 
m očna paša, sem eni izmed m očnih 
družin  vzel starejšo  m atico in  jo za
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pri v m atičnico. Škatlo  sem napolnil z 
enim  litrom  čebel in  jo nesel v klet. 
M atičnico z m atico pa sem imel v žepu. 
B rezm atični družini sem vzel vse sate 
z zalego, tako da so bile začasno v so
sednjih  družinah. V pan ju  so ostali 
sati z m edom  te r  nekaj p raznih  satov. 
Popoldne sem začel k rm iti brezm atič- 
no družino in čebele v škatli z razred
čenim medom. Pozno popoldne sem po
škropil vse satje  b rezm atične družine 
z razredčenim  medom, v prazen  pro
stor ob satih  pa sem položil škatlo  z 
enim  litrom  čebel in s petim i m atica
m i; pokrov s škatle  sem snel tako, da 
so se čebele in vseh pet m atic združile 
z brezm atično družino. Radovedno, 
h k ra ti pa tud i zaskrbljeno, sem p ri
čakoval rezu lta t. Se danes se živo spo
m injam  svojega veselja, ko sem v pa
n ju  našel vseh pet m atic živih.

V drugi polovici ju n ija  je  šla paša 
počasi h koncu. P rep ričan  sem bil, da 
bom v družini s petim i m aticam i našel 
veliko m edu, našel pa sem le veliko 
zalege, m edu pa nič. Čebele so pora
bile m ed za zalego. To pa še ni bilo 
vse. Izginile so tud i štiri m atice, osta
la je  le ena. Tako se je  končal prvi po
skus večm atičnega sistem a.

Devet let poznenje sem spet pom is
lil na večm atični sistem . To je bilo 
1934. leta, ko je  bila zelo dobra letina. 
To pot nisem  uporabil škatle  z matico. 
Brezm atično družino sem dobro n a 
krm il z razredčenim  medom. Po šestih 
u rah  sem ji dodal njeno m atico in še 
dve starejši. Vse tri m atice, katerim  
sem spodrezal krila, sem dal v družino 
direk tno  s pomočjo dim a in m edu. Če
bele so jih  dobro sprejele in družina 
se je  lepo razvila. Do konca paše so 
zbrale še en k ra t več m edu kot druge 
močne družine. Bile pa so tudi n a j
močnejše.

Začetek sep tem bra je pom enil konec 
paše in konec sep tem bra je  paša 
prenehala. V tem  obdobju so izgi
nile tud i m atice druga za drugo. O sta
la je  sam o ena. Skoda je, da čebele 
odstran ijo  starejše  m atice, k er bi p rav  
te  vplivale na k rep itev  družine.

Ko sem nekoč zam enjal deset dvo
letn ih  m atic, sem tem  m aticam  sk ra j
šal k rila  za tre tjino . Z dimom in m e
dom sem jih  dodal brezm atični d ru 
žini. Pogoj, da so jih  čebele sprejele, 
je  bila dobra paša. Na koncu paše sem 
v pan ju  našel samo eno m lado oplo
jeno m atico. Vseh deset s ta rih  m atic 
je  izginilo. Iz tega sem sklepal, da je  
koristno uporabiti s tare  m atice s spod
rezanim i krili za k rep itev  čebeljih 
družin, poleg tega pridem o tako do 
tihe zam enjave matic.

Čebelja družina se m ilijone let ni 
sprem injala, ostala je  taka, kot je bila 
divja, svoje ž iv ljenje pa je p rilagajala  
letn im  časom in paši. Vodil jo je n a 
gon; tako je  uničevala nekoristna usta 
v panju , ko se je  končala paša. Uniče
vala je  tud i odvečne m atice, pustila  je 
samo eno.

No, človek ne privoli v to. Tako kot 
si je  podredil mnogo živali, tako želi 
izkoristiti tudi čebelo. P rim eri so, ko 
je  človeku uspelo s poskusi, p rav  tako 
pa so prim eri, ko so se vse želje odbi
le ob neprebojnem  zidu, s katerim  je 
obzidano tud i naravno  živ ljenje čebel. 
Tako je bil neuspešen poskus entom o- 
logov, da bi vzgojili čebelo brez žela, 
kot tud i poskus belgijskega čebelarja 
prof. U rsm ara Baudouxsa, da bi vzgo
jil večje, p roduk tivnejše  čebele z da lj
šim rilcem, s širšim i krili in z večjim  
m ednim  želodčkom.

M oram  priznati, da sem tudi sam 
ta k ra t pričel v erje ti zgodbam  o pro- 
d uk tivnen jših  čebelah. Skupaj z nekim  
tovarišem  sva z lesenim i valji raz te 
govala celice sa tja  od sredine navzven. 
Sate sva grela, tako da so se lahko raz
tegovali. U ničila sve veliko satov, na 
koncu nam a je  uspelo nap rav iti okrog 
750 celic na kvadra tnem  decim etru. 
Potem  pa je  prišlo veliko razočaranje. 
Iz večjih  celic so se nam esto večjih 
čebel izlegli tro ti. N enaraven  jalov 
poskus!

No, vrnim o se k večm atičnem u si
stem u, ki je  p rav  tako nenaraven  po-
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skus. P roblem  je bil, kako p rip rav iti 
čebele, da bi sprejele več m atic tud i 
tedaj, ko ni paše. Teoretično bi se to 
dalo izvesti z nenehnim  p rih ran jev a- 
njem  tja  do oblikovanja zim ske gruče.

Veliko le t pozneje sem prebral, da 
je ruskem u čebelarju  K oftunu  uspel 
ta  poskus. Zanim iv poskus za čebelar
ja  s prakso, znanjem , z m anjšim  štev i
lom pan jev  in z dovolj prostega časa.

TUDI VRTNE RO BIN JE  S O  MEDOVITE
FRANCE VARDJAN

O m edovitosti RO BIN JE (Robinia 
pseudoacacia) smo pogosto pisali. D re
vo je  bolj znano kot »akacija«, čeprav 
p ripada  to ime lepo cvetočim m im o
zam, ki jih  srečujem o zlasti ob črno
gorski obali kot okrasno v rtno  in p a r
kovno drevo.

Lastnosti »akacije« so pozitivne in 
negativne. Pozitivne so, k er da zelo 
uporaben  kolarski les, cenjeno čebeljo 
pašo in  k er v znatn i m eri, k je r raste, 
izboljša zem ljo in jo h k ra ti obogati z 
dušikom . Le malo je  znano, da živi tudi 
ta  m etu ljn ica  v sožitju z bak terijam i, 
ki so sposobne izkoriščati zračni du
šik (rizobakterije) na podoben način 
kakor detelje. K er zapušča zem ljo bo
gato z dušičnim i spojinam i, cenijo 
»akačišče« za obnovo vinogradov in 
sadovnjakov.

A kacija im a tud i nezaželene, torej 
negativne lastnosti, nam reč da se h itro  
izseje in  se tako  s sem enom  daleč na
okoli razširi, da poganja številne kore
n inske izrastke, ki delujejo  zelo ne
ugodno v km etijsk ih  k u ltu rah , saj so 
tako  rekoč plevel. Všasih so akacijo 
sadili v v inorodnih  k ra jih  za vzgojo 
kolov (koloseki). Zam isel sicer ni bila 
slaba, k a jti n jeni koli so zelo trpežni, 
toda za kol debela akacija  že cvcti in 
plodi, se torej razširja  in  razm nožuje. 
K ar je  za čebelarja koristno, ni za km e
tovalca. K ako je lahko nadležna, spo
znam o v p rim orsk ih  te rasiran ih , a opu
ščenih v inogradih , k je r je  zasegla do
m ala vse upo rabne površine. Iz treb iti 
jo je  možno le z velikim i stroški.

Po vsem  tem  se ne čudimo, da p ro 
pagiram o v novejšem  času za čebeljo 
pašo okrasne akacije, ki so m anj n ad 

ležne. Pom em bni sta zlasti SČETINA- 
STA (R. hispida) in LEPLJIV A  (R. vi- 
seosa). Obe cvetita  lepo rožnato in sta 
očiten okras slehernega v rta . Ponavadi 
cvetita  d v ak ra t na leto, prvič v ju n iju , 
drugič v avgustu . Cvetni grozdi so 10 
cm dolgi in  zelo m edoviti, po količini 
n e k ta rja  p rekaša ta  celo navadno ak a
cijo. Posam ezni cvet da v 24 u rah  po
vprečno 1,5 m g n ek ta rja , ki je  slajši 
od n ek ta rja  navadne akacije. O slad
korni v rednosti so v lite ra tu ri zelo raz
lični podatki, v en d ar so vsi dokaj ugod
ni (0,90 do 2,30 mg). Med je bogat trs 
nega in  sadnega sladkorja, m anj je 
grozdnega.

Zal je pri nas ščetinasta rob in ja  še 
redka, zato je  p rav , da se zavzam em o 
za njeno razširitev . Ce nočemo, da bo 
divjala, je  ne smemo cepiti na akacijo, 
am pak uporabljam o grm e in  drevesa, 
vzgojena iz lastne podlage (koren in
ski izrastki). Spoznam o jo po m ladih 
vejicah, ki so na gosto obraščenc z 
rdečim i in  dolgim i ščetinam i. V v rtu  
dajem o prednost VELIKOLISTNI zvr
sti (var. m acrophylla), ki im a m anj 
toge, to rej m ehkejše in  m anj goste 
dlačice, v starosti je često gola. N jena 
rast je  krepkejša , cvetnost boljša, cvet 
večji in m edovitejši, les pa m anj k r 
hek in lom ljiv kot pri m atični vrsti.

Povsem  drugačna je  LEPLJIV A  ro
bin ja . K er raste  prepočasi, jo cepijo 
na navadno akacijo. Tedaj doseže tud i 
do 8 m višine. N jene enoletne vejice 
so žlezasto d lakave in  bolj ali m anj 
lepljive. Cvet je  svetlo rožnat, na za
stavici je  rum ena lisa (spoznavni 
znak), cvete jun ija , nekoliko m anj še 
en k ra t ob koncu poletja. Plod je  žle-
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zasto ščetinast strok , ki je tud i lep
ljiv. C vetni grozd je  8 cm dolg in zelo 
m edovit. K er zavzem a precej prosto
ra, se odločimo v m ajhnem  v rtu  za 
HARTW IGOVO zvrst (var. hartw ig), 
ki je  počasne rasti in  m anjšega obse
ga. Lepljiva rob in ja  je  tudi zelo lepo

drevo za drevorede, priporočam o ga 
zlasti za slabo in  plitvo zemljo, k je r 
lipa več ne uspeva. D revesa sadim o 
bolj na gosto (8 m) R obinja je  le za 
sončna rastišča in toplejše kraje , ker 
je  m edovitost odvisna od toplega dne
va in  soparne noči.

ALI SM O  ZA VSE U STREZN O  POSKRBELI 
PRED ZAZIMLJENJEM ČEBELJIH DRUŽIN?

MARTIN M ENCEJ

N ajvečja čebelarjeva skrb  ob koncu 
čebelarskega leta je  bila v tem , da je 
poskrbel in storil vse potrebno za čim 
uspešnejše prezim ovanje čebel, ker je 
od tega močno odvisno uspešno čebe
la rjen je  v prihodnjem  letu. Ce smo se 
togo držali nasvetov predvsem  s ta re j
še čebelarske lite ra tu re , ki priporoča, 
da je  treba  končati k rm ljen je  za zim 
sko zalogo že v začetku sep tem bra in 
če so nas zavajali datum i ali pa dnevi 
svetnikov, po k a te rih  se stari čebe
la rji še vedno ravnajo, potem  smo že 
pogrešili. D olgoletne izkušnje nam reč 
kažejo, da je  treb a  v tem  pogledu res
no upoštevati k rajevne, višinske in 
podnebne razm ere v Sloveniji, ki so 
glede na naš geografski položaj zelo 
različne, in da je tem u ustrezno treba 
ravna ti glede p rip rav  za zazim ljenje. 
M edtem  ko smo v lanskem  deževnem  
in hladnem  poletju  m orali resno m i
sliti na k rm ljen je  že v mesecu avgu
stu, pa je  letošnji sončni in topli av
gust potisnil to skrb  vsaj za 14 dni v 
mesec septem ber.

Topli avgustovski dnevi so ponujali 
ponekod bolj, d rug je  spet m anj zado
voljivo hojevo m ano. Vroči dnevi ali 
pa izdatnejše občasne nevih te  so ne
k a jk ra t res prek in ili m edenje, vendar 
pa so v glavnem  čebele k ar zadovo
ljivo polnile m edišče s hojevcem  vse 
do septem bra. P ri tem  pa niso poza
bile tud i na plodišče. Zadelale so kar 
četrtino  ali polovični del satov s ho- 
jevim  medom. S tem  smo pa že trčili

na težavo, ker zavoljo sveže zalege 
hojevega m edu nismo mogli iztočiti. 
Hojevec pa je čez zimo v plodišču ne 
samo nezaželen, am pak popolnom a 
odvečen, če nočemo im eti spom ladi 
noseme v čebelnih družinah. V tem  
prim eru  ni drugega izhoda, kot da sa t
je s hojevim  medom in pokrito  zalego 
prestavim o v medišče, v plodišče pa

R ezerv n e  d ru ž in ice  so  d ob rod ošle  tu d i 
pri n a k la d n ih  pan jih

K
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B o d im o  p ozorn i na družine, ki o d gan ja jo  
tro te  še le  p ozno  jesen i!

nam estim o na izprazn jena m esta zdra
ve, e n k ra t ali d v ak ra t že zaležene sate. 
P ri tem  pa m oram o biti pozorni, da 
im ajo ti sati že izčiščene celice, ker 
drugače m atica v te  sate ne bi zale- 
gala. V tem  času pa želimo im eti čim 
več zalege. Ko pa se pokrita  zalega v 
m edišču poleže, shran im o m edene sate 
za pom lad ali pa med iztočimo. Če vse
ga tega nism o napravili, bo ostal m a- 
novec v plodišču čez zimo. Začetniki 
navadno računajo  s tem , da dodajajo 
krm i za zimsko zalogo nosem ak, fu - 
m idil ali česnov sok. Ce ni kaj prida 
m anovega m edu v plodišču, potem  je 
takšna računica do neke m ere u p ra 
vičena, seveda ob pogoju, da smo dali 
sa tje  s hojevcem  na sk ra jne  robove 
panja . K er pa je dodajan je  navedenih  
preven tivn ih  sredstev  v jeseni v stro
kovnih  krogih  še nerazčiščeno in so 
m nenja  različna, se ne sm em o preveč 
zanašati na njihovo učinkovitost.

V d rugi polovici avgusta  je  zacvete
la a jd a  in čebele so pridno nabirale  
prepo trebn i cvetni p rah . Na srečo je  
na naših n jivah  vodno več ajde, ki da
je  obilno obnožino. M atice so z vso 
močjo zalegale. In če smo imeli v d ru 
žinah m lade, eno ali dve leti stare  m a
tice, potem  bomo im eli dovolj čebel za 
čez zimo. V naspro tnem  p rim eru  pa 
bomo v zadregi. Ce smo m ed letom  
poskrbeli za narejence ozirom a p ra- 
šilčke, smo z narejenci, ki im ajo m la
do m atico, pom agali brezm atični d ru 
žini ozirom a družini s slabo rodno m a
tico. Ce pa m ed letom  nism o poskrbe

li za m lade m atice, potem  nam  ostane 
sam o še združevanje  m očnih in slabih 
družin , ko smo odstranili slabo m ati
co. S tem  smo si sicer zm anjšali števi
lo čebeljih družin, za nadom estilo pa 
bomo šli v zimo z močnim i družinam i, 
spom ladi pa bomo z veseljem  opazo
vali živalne izlete zdrav ih  čebel. Vse 
to pa zahteva pravočasne in ustrezne 
ukrepe. U krepati nim am o zdaj kaj 
več. Začetnikom  in neizkušenim  če
belarjem  pa je  bila p rav  letošnja re
lativno dobra letina dragocena šola in 
poučen zgled za v prihodnje.

Ena glavnih  nalog pri jesenskem  
pregledu je  tudi zdrav je  čebeljih d ru 
žin. Tu se ne bomo ustav lja li pri 
dobro znanih  čebeljih boleznih, pač pa 
im am o v m islih danes najnevarnejšo  
bolezen varroozo. V arrooza je  danes že 
razširjena  po vsej Sloveniji in je  v p ra 
šanje, v k a teri čebelnjak ali na katero  
stojišče še ni p rodrl ta  zajedavec. P re 
važanje  čebel in poletne paše so dajale 
najboljše pogoje za okužbo še ne oku
ženih družin . Zajedavec im a nam reč to 
lastnost, da nem oteno preide z okuže
ne čebele na zdravo že na cvetu, ko 
se srečata zdrava in  bolna čebela. Da 
ne bi ponavljali izkušenj in dognanj, 
k er je  bilo o tem  že dosti povedanega 
in napisanega, m ora sleherni čebelar 
vedeti, da varroozo najuspešneje  zdra
vimo prav  v jeseni, ko ni več zalege 
v družini. Zato je pazljiv  jesenski p re 
gled še posebno pom em ben.

U gotav ljan je v arroe  v čebelni d ru 
žini n iti ni tako zapleteno, k er je po
vzročitelj bolezni p ri dobrem  opazo
van ju  viden že s prostim  očesom. S 
pregledom  tro tovsk ih  celic pa lahko 
že začetnik ugotovi varroozo pri svo
jih  čebelah. Ce pa smo se le malo bolj 
seznanili z odkrivan jem  te bolezni, po
tem  uporabljam o preprost način, ki ga 
priporočajo n ekateri strokovn jak i. S ta 
n je  v  čebelni d ružini nam reč lahko 
določimo že k a r na začetku, ko je za
jedavec napadel 2—3 °/o čebel. V ta 
nam en naberem o na pan jsk i bradi 
najm anj 50 čebel in  jih  dam o v ste
klenico z ozkim grlom . N anje nalije 

350



mo vodo in segrevam o do vrelišča. Iz 
te  posode potem  prelijem o vodo s če
belam i vred v ponev. Med segreva
njem  so se zajedavci ločili od čebel. 
Ko potem  izlivam o vsebino iz stekle
nice na svetel ploščat krožnik ali ši
roko čašo in  spro ti pobiram o čebele, 
lahko vidim o v vodi zajedavce.

Ko pa ugotovim o navzočnost zaje
davca v čebelni družini, m oram o u k re 
pati skladno s predpisi republiške 
veterinarske  inšpekcije, ki so bili ob
jav ljen i tud i v Slovenskem  čebelarju ,

KAJ SEM STORIL
IVAN

K akor vsako leto sem tudi letos za 
zdrav je  čebel zgodaj spom ladi ukren il 
vse tisto, k a r je  predpisano za letos. 
Pobral sem m rtvice pred  panji, postr
gal sem podnice vseh pan jev  in d robir 
spravil v plastično vrečko. Vse to sem 
prve  dni m arca oddal na veterinarsk i 
postaji v K opru. N estrpno sem čakal 
na rezu lta t in spraševal čebelarje, ki 
so se oglašali p ri m eni, če so že dobili 
izvide o zdrav ju  čebel. Nič in nič. No, 
končno sta sredi m aja  prišla  dva in 
špek to rja  in mi na k ra tk o  povedala, da 
im am  varroo. P ri tem  sta ugotovila 
številčno stan je  čebeljih družin  in na
pisala odločbo, da čebel ne sm em  pre
m ikati z m esta.

Č ebelje družine sem imel p rav  letos 
izredno razvite. O p lin jen ju  ni bilo niti 
govora. Na bradah  so viseli celi grozdi 
čebel. V praševal sem se, zakaj je ta  
nesrečni izvid prispel tako pozno, ali 
od začetka m arca do srede m aja le ni 
predolga doba. Kdo ni prav i čas storil 
svoje dolžnosti? Ali kaj hočemo, »prva 
in  zadnja  beseda je  zakon«.

2e  p re jšn je  leto sem izdelal satn ike 
tako, da je  v polovici sa tn ika  zažičena 
satnica, d ruga polovica pa je  prazna.
V tej prazni polovici gradijo  čebelje 
družine tro tovino. V sakem u od gospo
darsk ih  pan jev  sem dodal po en  takšen 
satn ik , in  sicer v  plodišče na drugo

št. 7-8/1981. K olikor še nismo ustrezno 
postorili, je  še čas, da nadom estim o. 
Ce ne, bomo šli v zimo z oslabelim i če
belam i, k a r bo za čebele in čebelarja 
uničujoče. Nam esto da bi se veselili 
spom ladanskih izletov svojih zdravih  
čebel, bo čebelar lahko le žalostno gle
dal v novo čebelarsko leto. Poleg vseh 
d rug ih  nevšečnosti si je zaprl pot do 
p revažanja  in s tem  do izdatnejših  če
beljih  pridelkov, ki si jih  sleherni če
belar želi. Letošnje izkušnje so poučen 
prim er.

Z O P E R  VARROOZO
KRAJNC

m esto z desne stran i. Do avgusta  m e
seca sem z ženo izrezoval zaleženo 
trotovino, jo prekuhal in pobral vo
sek, ostalo pa dajal kokošim, ki so ves 
čas pridno nosile jajca.

Do zdaj nisem  ugotovil varroe, če
prav  mi je  sin prinesel iz zam ejstva 
dve povečevalni stekli in poskusno 
sem dajal v en panj nafta lin . Na pod
loženem pap irju  nismo opazili varroe. 
V erjam em , da se pri tem  nisem  dovolj 
potrudil. Za zdaj so čebele živahne in 
od začetka avgusta do konca septem 
b ra  jih  vsak dan dražilno krm im . 
Cvetnega p rahu  im ajo dovolj, tako da 
im am  sredi septem bra, ko pišem ta 
članek, v panjih  5 do 8 satov zalege, 
odvisno od starosti m atice in  moči po
sam ezne družine.

Letos m i je  zelo malo družin  prele- 
galo in  tudi novih m atic nisem toliko 
vzgojil kot navadno, čeprav sem skle
nil, da bom to m oral storiti. Večino
m a im am  v pan jih  m atice, ki niso sta
rejše kot leto dni. V začetku septem 
bra sva z ženo pregledala vse družine. 
Tam , k je r v m edišču ni bilo čebel, sva 
dodala štirisatno  družino z m lado m a
tico. T akih  družin  je bilo devet, k ar 
znaša približno 6 % . Ostalo pa mi je 
še 40 tak ih  družinic, ki jih  bom upo
rabil po p lin jen ju  čebel v oktobru , če 
se bo izgubila kaka m atica.
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Sredi avgusta  sem pisal v Novo m e
sto v tovarno »KRKA«, naj mi poš
ljejo  700 tab le t v a ritan a  in navodilo, 
kako ga je  treba  uporab lja ti, kakor 
tudi, če je  za čebele ali za m ed škod
ljiv. V nekaj dneh so me zelo v ljudno 
obvestili, da m i ne m orejo ustreči. 
V aritan  da bodo poslali ve terinarsk i 
postaji v Koper, k je r m i bo na voljo, 
m edtem  so pa pism u priložili navodilo 
za uporabo zdravila s pripom bo, da 
ni škodljivo n iti za čebele n iti za med. 
P ri tem  se m oram  zelo pohvalno izra
ziti o sestavljalcu  tega pism a. Tolikšne 
v ljudnosti do nas čebelarjev  ni že dol
go opaziti.

Takoj po p rejem u tega ljubeznivega 
pism a sem pisal v L jubljano  M edexu, 
da naj mi h itro  pošljejo dva kadiln ika 
za p lin jenje, k er je  moj, ki ga nikoli ne 
uporabljam , pokvarjen . Vešče so se 
spravile  nadenj in m u razžrle meh, ki 
je  iz kože. Tako, v idite, sem se tem e
ljito  p riprav il, da zaplinim  svoje če
bele.

G lede letošnjega p ridelka pa se ne 
m orem  p rav  nič p ritožiti. Ob soraz
m erno m anjšem  delu sem precej dobil 
na trav n ik u  in akaciji, kostanj je  dal 
le nekaj kilogram ov, k er ga je  tukaj v 
bližini m ojega dom a malo. Pozneje 
je bila m ana na črnem  trn u , leski in 
tudi posam ezni h rasti so izdatno m e
dili. Zdaj me skrbi, kaj bo pozimi.
V pan jih  je m ana, a sladkorja  za je 
sensko k rm ljen je  ni. M edex m e je ob
vestil, da bodo tistim  kooperantom , ki 
so izpolnili obveznosti, dali sladkor za 
zimsko zalogo. Sam  nisem izpolnil te 
ga, k er v letošnjem  rekordnem  letu  
hojeve paše v G orskem  k o ta rju  nisem  
mogel voziti čebel na pašo. V Zalesini, 
kam or vozim čebele, je  čebelar z Reke 
pobral 100 kg hojevca (dvom atični si
stem ) na panj. K olikšna gospodarska 
škoda! P repričan  sem, da bodo pri 
M edexu mojo prošnjo zadovoljivo re
šili, saj so mi za vsako upravičeno stvar 
vedno ustregli. Med vojno je bil slad

kor čebelarjem  na voljo. Zakaj danes, 
toliko let po vojni, ta  zadeva še vedno 
ni rešena? Zakaj odgovornim  še vodno 
ni jasno, da po trebu je  čebelar za ne
m oteno čebelarjen je  toliko sladkorja, 
da si lahko vzgoji m lade m atice in da 
m ora prezim iti čebele na sladkorju  in 
ne na m ani. Zakaj m ora čebelarjeva 
družina od trgovine do trgovine zbi
ra ti po k ilah  sladkor in se obnašati, 
kot nadležni berači?

P red  koncem  jesenskega k rm ljen ja  
bom dal zoper nosemo tr ik ra t pelinov 
ek s trak t in zgodaj spom ladi še dva
k ra t, da s tem  podaljšam  starim  če
belam  življenje vsaj za 14 dni.

Zdaj pa še glavno, k a r m e je napo
tilo, da se oglasim s tem  člankom .
V S rb iji so že sprejeli ukrep, da je  vsa 
repub lika S rb ija  razglašena za okuže
no z varroo. Vsak čebelar, ki d v ak ra t 
plini svoje čebele, jih  lahko prevaža. 
K daj bomo mi tako  daleč? Ali si naša 
d ružba lahko privošči take  uzde, ki ji 
odvzem ajo devize? P ridelek  m edu bi 
lahko letos podvojili in po čigavi k riv 
di tega nismo mogli sto riti?

V endar v S rb iji m enda tud i ni šlo 
brez težav. V Som boru, na čebelar
skem  sejm u, sem zvedel, da so na 
sončnicah letos točili celo do 80 kg 
m edu na panj. Toda iz S rb ije  ni m o
gel s čebelam i tja  noben čebelar, ker 
p ravijo  V ojvodinci: »Ne, ne boste p ri
šli, mi čebel nim am o okuženih, zato 
ne pustim o, da p rih a ja te  k nam .« Ko
liko m ore biti to res, da tam  varroe  ni, 
če so vsa p re jšn ja  leta vozili tja  čebele 
Srbi, H rvati in  Slovenci? Vojvodincem  
bo čas povedal vse. M oja prognoza, ki 
so se ji nekateri posm ihali, drugi pa 
se jezili, se zelo h itro  uresničuje. K ljub 
tem u, da so m ojim  trd itv am  mnogi 
ugovarjali, sem dobil p riznan ja  v obli
ki pisem od več priznan ih  ljudi, ki tud i 
sodijo tako kot jaz.

Petega oktobra bom začel pliniti. 
Upam, da bo s tem  pravici zadoščeno.
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I z  cIziiMoeviega zioljcm ja

S E J A  SK U P Š Č IN E  ZVEZE ČEBELARSKIH ORGANIZACIJ 
JU G O SL A V IJE

Zveza čebelarskih  organizacij J u 
goslavije je  im ela svojo redno letno 
skupščino 20. VI. 1981 v Beogradu, v 
p rostorih  Zveze. Na skupščini so bili 
navzoči delegati iz vseh republik  in 
pokrajin . G ostje so bili naslednji: inž. 
L uka Petkovič (sekretar Zadružne zve
ze Jugoslavije), inž. D ragoslav S rete- 
novič (iz zveznega kom iteja za km etij
stvo), prof. dr. Bogoljub K onstan tino- 
vič (s faku lte te  za km etijstvo), M ilan 
Dedeič (d irek tor čebelarskega kom bi
n a ta  »Beograd«).

P redsedn ik  skupščine tov. Novko 
C anevski je  pričel sejo, pozdravil na
vzoče goste in  predlagal naslednji

DNEVNI RED:

1. začetek skupščine
— delovno predsedstvo

— verifikacijska kom isija
2. poročilo o delu Zveze med dvem a 

sejam a
3. poročilo verifikacijske kom isije
4. razprava  o poročilih
5. sklepni račun  za leto 1980
6. pregled in  sprejem  finančnega načr

ta  za leto 1981
7. pregled in  sprejem  načrta  sam o

upravnega sporazum a o osnovah na
črta  razvoja čebelarstva Jugoslavije

8. volitve predsednika skupščine — 
predscdništva

9. vp rašan ja  in predlogi
D nevni red  so sprejeli soglasno.
V delovno predsedstvo so izvolili: 

H alila F ejzu lahu ja . V ladana Jev tiča  in 
N ovka Canevskega.

Delovno predsedstvo je  zasedlo svo
ja  m esta in delo skupščine se je  nada
ljevalo.

T ovariš Canevski je poročal o delu 
Zveze v pretek lem  letu  in opozoril na 
težave, ki so se pojavljale m ed letom.

Pozval je  delegate in  navzoče goste, 
naj sodelujejo v razprav i in predlagajo  
ukrepe  in dopolnitve za reševanje  pro
blemov. Poročilu je  sledila v neta  raz
p rava, v k a teri so sodelovali gostje in 
delegati iz vseh republik  in pokrajin . 
Vsebina pogovorov je bila ugo tav lja
n je rezu lta tov  SPO J kot tud i rezu lta
tov dela republišk ih  in pokrajinsk ih  
zvez. Govorili so o pozitivnih rezul
ta tih , obenem  pa opozorili na tisto, 
k a r bi lahko še storili, pa niso. Posa
m ezni delegati so sam okritično poro
čali o delu svojih zvez, združenj in 
SPO J. Ugotovili so, da m ora SPO J 
poiskati ustrezne rešitve in  bolj in i
ciativno reševati številne problem e. 
A ktivnost SPO J je odvisna od ak tiv 
nosti posam eznih zvez. Ce bo delo v 
posam eznih zvezah v repub likah  in 
p ok ra jinah  uspešno, potem  lahko p ri
čakujem o, da bo tud i delo v SPO J 
uspešno. Zelo je  važno, da p rav  v se
danjem  času izkoristim o vse možnosti 
v borbi za prehrano , da bo tud i čebe
larstvo prispevalo svoj delež.

V razprav i so govorili o vp rašan jih  
in problem ih, ki jih  bo treb a  v nasled
njem  obdobju rešiti.

Delo skupščine so nadaljevali po 
predvidenem  dnevnem  redu. Po po
pre jšn ji obrazložitvi so sprejeli vse 
predloge.

Soglasno so sprejeli razrešnico do
sedanjem u predsedniku  skupščine- 
predsedništva tov. Novku C anev- 
skem u, ki m u je  potekel enoletni m an
dat, in  se m u zahvalili za dosedanje 
delo.

Na predlog kadrovske kom isije in v 
skladu s sta tu tom  Zveze čebelarskih 
organizacij Jugoslavije  je bil za nove
ga predsednika skupščine-predsedstva 
SPO J z enoletnim  m andatom  soglasno
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izvoljen tov. Halil Fejzulahu, član 
predsedstva SPO J in predsednik  zveze  
SAP Kosovo te r vidni družbenopoli
tični delavec iz P rištine.

Po izčrpni d iskusiji so na skupščini 
sprejeli naslednje

SKLEPE

1.

Priporočilo republiškim  in pok ra
jinskim  čebelarskim  zvezam, da po
spešijo delo pri zb iran ju  in včlan jeva
n ju  čebelarjev  v čebelarske organi
zacije.

2 .

Neogibno je, da se vse republiške in 
pokrajinske zveze vključijo  s svojim  
delom  v republiške in pokrajinske na
črte, ker so te  nosilci družbenega do
govora in razvoja.

3.
R epubliške in pokrajinske zveze naj 

uskladijo  svoje delo z delom združene
ga dela, da bodo tudi čebelarji lahko 
izkoriščali vse družbene spodbude za 
razvoj km etijstva.

4.
SPO J naj poišče m ožnost za redno 

preskrbo  čebelarjev  s sladkorjem  in 
način njegove delitve.

5.
P ri sporih, ki nasta ja jo  na pašah, 

naj SPO J sodeluje z dogovarjanjem  
in iskanjem  skupn ih  stališč.

6 .

Vloga SPO J bi m orala biti pri po
speševanju  vseh oblik izobraževanja v 
čebelarstvu bolj aktivna.

7.
Za splošni napredek  čebelarstva je 

potrebno, da najdejo  vse zveze skupni 
jezik na ravni republike-pokrajine, 
k er se lahko samo tako prem agujejo  
nastale težave.

8 .

SPO J in poslovna skupnost za čebe
larstvo  Jugoslavije  naj se povežeta na 
osnovi skupn ih  ekonom skih in poslov
nih interesov.

9.
SPO J in poslovna skupnost za če

belarstvo Jugoslav ije  naj sodelujeta 
pri oblikovanju  odkupn ih  in p ro d a j
n ih  cen čebelarskih pridelkov.

10.

SPO J naj poišče vse oblike združe
van ja  na zvezni ravn i za lažje reševa
nje obstoječih čebelarskih  problem ov.

1 1 .

SPO J in zadružna zveza Jugoslavije 
naj poiščeta skupne in terese pri od
p rav ljan ju  neka te rih  čebelarskih pro
blemov.

1 2 .

SPO J in poslovna skupnost za čebe
larstvo Jugoslav ije  naj določita m erila 
o načinu določanja narave posam ez
nih čebelarskih  p rired itev  (razstav, 
sejmov, sim pozijev in drugih).

13.
Predsedstvo SPO J naj pregleda na

črt sam oupravnega sporazum a o osno
vah  načrta  razvoja čebelarstva Jugo
slavije, ga sprejm e, doda pripom be in 
ga izroči naprej v podpis.

14.
Za razvoj čebelarstva je  nujno, da 

SPO J pravočasno izdela načrt in pro
gram  razvoja čebelarstva Jugoslavije  
za čas od 1981. do 1985. leta.

15.
Da bi se delo v SPO J poživilo, je 

potrebno, da bi bile tud i posam ezne 
kom isije bolj delavne.

16.
Potrebno je sestaviti kom isijo za 

standardizacijo  orodja in oprem e v če
belarstvu.
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17.
SPO J naj razm isli o možnosti izde

lave p rim ern ih  p riznanj, ki jih  pode
lju je  SPO J.

18.
Republiške in pokrajinske zveze naj 

izberejo po enega delegata za kom isi
jo za podelitev priznanj SPO J.

19.
Vse pripom be kot tud i sklepe s seje 

bodo vključili v načrt dela SPO J za 
le ta  od 1981 do 1985.

20 .

Skupščina je  priporočila delegatom  
iz republik  in pokrajin , da na svojem 
delovnem  področju seznanijo čebelar
je s stališči in sklepi skupščine SPO J.

Tov. C anevski se je  zahvalil delega
tom  za sodelovanje pri dosedanjem  de
lu in sklenil sejo skupščine.

Zapisnik vodila:
Jan a  Soškič

ZAPISNIK

8. redne seje izvršnega odbora ZCDS 
z dne 26. 9. 1981 s pričetkom  

ob 10. u ri

N avzoči:
D ušan Švara, A nton Rozman, Rudi 

T riler, A nton Sedm ak, A nton Rems, 
S tane Todori, Janko  Belec, F ranc Ceš- 
novar, Kolom an Korpič, Jože H ribar, 
Severin G olm ajer, A nton Šercer, F ranc 
Kolenc, F ranc Javorn ik , M artin  M en- 
cej, D ušan Sirk, Janez Mihelič, dr. 
Jože R ihar.

O dsotni:
Jože Söm en, M ilan V ajda, M aks Av- 

šič, B ranko Vodopivc, M iha B urger, 
M irko Brložnik, A nton Iaria.

DNEVNI RED:

1. P regled zapisnika zadnje seje
2. Poročilo o delu Selekcijsko-vzrejne- 

ga cen tra
3. Sodelovanje čebelarske zadruge 

L jub ljana in ZCDS
4. Delo kom isije za čebelarski n a ra 

ščaj pri ZCDS
5. N aročnina na Slovenski čebelar
(j. Im enovanje organizacijskega odbo

ra za 6. posvetovanje o sodobnem  
čebelarstvu

7. Finančno poročilo za p rv ih  9 m ese
cev leta 1981

8. Sporazum  o tiskan ju  B iltena
9. Razno

Ad. 1.: Sklepi zadnje seje so u resn i
čeni. Glede sklepa o prodaji objekta 
CIC so sklenili, da se postopek pro
daje ustavi glede na splošno stanje. 
M enili so, da je  čas za prodajo nepri
m eren. O bjekt je  zavarovan, del pro
storov pa ima v najem u podjetje  Viba 
film.

Ad. 2.: Poročal je  predsednik  ZCDS 
D ušan Švara. V letu  1981 smo zapo
slili tov. Ladislava G m ajnerja , ki je 
brez popre jšn jega  dogovora p rek in il 
delovno razm erje  s 1. julijem . Na v r
hu sezone smo ostali brez kadra  za 
delo in vodenje C entra. P redsednik  
ZCDS je im enoval komisijo, ki je ugo
tovila stan je  po odhodu tov. G m ajner
ja. Ugotovili so, da je po njegovi k riv 
di nastala m ateria lna  škoda in to vnes
la v zapisnik. Poslovne škode, ki je na
stala, kom isija ni mogla oceniti. Do 1. 
ju lija , ko je tov. G m ajner prekinil 
delovno razm erje, je bilo prodanih  le 
8 m atic. V takšn i situaciji je  prevzel 
delo in naloge vodje C entra  Dušan 
Švara. V tem  času smo vzredili 374 
matic, pridelali smo 60 kg voska in 
200 kg m edu. P rihodek  od prodaje
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m atic je  98.648,20 din. V centru  so p re
izkusili nov plem eniln ik  s štirim i bok
si, ki se je  izredno obnesel.

P rav  tako  smo sklenili, da bomo 
prodali 5 kom pletn ih  a p a ra tu r  za 
um etno  osem enjevanje m atic po ceni 
30.000 din. O bvestilo o p rodaji bomo 
objavili v Slovenskem  čebelarju . Skle
nili smo, da bomo prodali 4 AZ panje 
na 9 satov, ki so delno ali popolnom a 
neuporabni.

Odločili smo, da naj del odvečne 
čebelarske oprem e dobi kom isija za 
čebelarski naraščaj, ki naj jo razdeli 
m ed čebeblarske krožke.

Ad. 3.: O m ožnostih sodelovanja 
m ed čebelarsko zadrugo L jub ljana  in 
ZCDS je  poročal dr. Jože R ihar. Člani 
izvršnega odbora so se načelom a s tri
njali, da je  sodelovanje potrebno. K er 
ni bilo konkretnega predloga za sode
lovanje, so odločili, da bodo do p ri
hodnje  seje p rip rav ili predlog. Im e
novali so delovno skupino v te jle  se
stav i: A nton Rems — predsednik ,
F ranc  Javo rn ik , S tane  Sadar, dr. Jože 
R ihar, S tanc Todori, D ušan Sirk.

Ad. 4.: O delu kom isije za čebelar
ski naraščaj p ri ZCDS je  poročal 
predsednik  kom isije M artin  M encej. 
izvršni odbor je  po trd il sklep kom i
sije o podelitvi kn jižn ih  nagrad  in o 
vezavi letn ikov Slovenskega čebelar
ja. Dolgoletni sodelavec naše organi
zacije Ju lij M ayer je  podaril kom isiji 
13 letn ikov Slovenskega čebelarja, ka
te re  bodo vezane podarili krožkom . 
Člani so sklenili, naj ponatis P riroč
n ika natisnejo  v 5000 izvodih.

Ad. 5.: R azpravljali so o višini na
ročnine za Jugoslavijo  in tu jino . Skle
nili so, da bo naročnina za leto 1981 
za Jugoslavijo  400 din, za tu jino  500 
d inarjev .

Na osnovi sklepa občnega zbora je 
č lanarina za leto 1982 300 din in  2 din 
za tiskovni sklad. V članarino  je  v k lju 
čen Slovenski čebelar.

Ad. 6.: Im enovali so organizacijski 
odbor za 6. posvetovanje o sodobnem  
čebelarstvu. V odbor so im enovali: 
M aksa Avšiča, D ušana S irka, P e tra  
H očevarja, D ušana M edveda, Janeza 
M iheliča, F rančka Šivica, F ranca  J a 
vornika.

Ad. 7.: O finančnem  poslovanju in 
stan ju  po p rv ih  devetih  m esecih je  po
ročal sek re ta r D ušan S irk . Iz poročila 
je  razvidno, da je  bilo poslovanje do
bro. S troški so ostali v norm aln ih  
okvirih , dohodek pa se je  nekoliko 
povečal. Do konca leta je  ostalo na 
razpolago še 900.963,52 din. R azprav
ljali in  sklenili so, da je  treb a  javno 
prek  Slovenskega čebelarja opom niti 
d ruštva  in družine, ki še niso porav
nale obveznosti do ZCDS.

Ad. 8.: R azpravlja li so o podaljšan ju  
sporazum a 7a tiskan je  B iltena Medex. 
Sklenili so, da se sporazum  delno po
pravi, da se pogodbena cena dvigne 
na 20.000 din za izvod in  se predloži 
v podpis.

Sejo so zaključili ob 13,50.

Zapisnik sestav il: 
D ušan Sirk 

P redsedn ik  ZCDS: 
D ušan Švara

60 LET ČEBELA RSK E ORGANIZACIJE V D O B R E P O L JU

V enem  izmed Slovenskih čebelar
jev iz le ta  1934 je bilo objavljeno po
ročilo o občnem  zboru čebelarske po
družnice D obrepolje, tak ra tn eg a  čebe
larskega d ruštva  Slovenije. V njem  je 
tud i om enjeno, da je  bil za novega 
predsednika izvoljen Janez S trn ad  na
m esto dotedanjega predsednika Ivana

Erčulja, ki je  bil predsednik  od u sta 
novitve leta 1921.

Tako praznujem o dobrepoljski če
belarji v letošnjem  letu  60 let organi
ziranega čebelarstva na našem  ob
močju.

Proslavo smo združili z že trad icio
nalnim  tednom  obu jan ja  spom inov
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na NOB v D obrepolju  in imeli skrom 
no slovesnost 26. m aja  tega leta v 
p rostorih  osnovne šole I. SPUB Tone
ta  Tom šiča na Vidm u.

Razvili smo društven i p rapor, za 
katerega  smo zbrali sredstva čebelar
ji, prispevale pa so tud i delovne or
ganizacije, ki im ajo svoje TOZD ali 
obrate  v D obrepolju. V osnovni šoli 
smo p rired ili skrom no razstavo čebe
larsk ih  potrebščin in pridelkov. Med 
njim i je  bilo tud i nekaj prim erkov, 
sta rih  več kot 200 let, kot npr. točilo 
na en sat in pa kran jič i s poslikanim i 
končnicam i z letnicam i izpred več kot 
sto let.

K ljub  tem u, da je  bila p rired itev  v 
delovnik, se je  zbralo k a r lepo število 
dom ačih čebelarjev  in predstavnikov

sosednih čebelarskih  d ruštev  in de
lovnih organizacij, predstavnikov  
družbenopolitičnega živ ljenja in  do
brepoljske m ladine. Med prired itv ijo  
so izvajali k u ltu rn i program  n a jm la j
ši učenci osnovne šole; zapel nam  je 
tudi m ladinski pevski zbor osnovne 
šole in fan tje  iz Zagorice. Ti so nam  
prepevali tud i m ed veselim  delom, ki 
je sledil proslavi in tra ja l še pozno 
v noč.

Ob tej prilik i se zahvalju jem o vsem, 
ki so prispevali sredstva za naš p ra 
por in  tud i vodstvu šole in vzgojnem u 
osebju in  ne nazadn je  učencem  in 
pevcem, ki so nam  omogočili, da je 
naša p rired itev  tako  lepo uspela.

Lojze Miklič

PROSLAVA STOLETNICE Č A S O P IS A  »PČELA«

Zveza čebelarjev  SR H rvaške bo v okviru  proslave stoletnice izhajan ja  časo
pisa »Pčela« organizirala od 10. do 15. novem bra 1981 več p rired itev : 

razstavo s ta rih  knjig, časopisov in  čebelarskega orodja, 
slovesno akademijo,  ki bo 12. novem bra 1981 in
posvetovanje o čebelarstvu  12. in 13. novem bra 1981, na katerem  bodo refe

ren ti znani čebelarski s trokovnjak i, ki bodo obravnavali naslednje tem e:
O rganiziranost čebelarstva, Biologija in patologija čebel, M edovite rastline  

in opraševanje, Tehnologija čebelarjenja, Čebelji pridelk i in n jihova uporaba.
Za sodelovanje na posvetovanju je  določena kotizacija, za člane Č ebelarske 

zveze SR H rvaške 300 din, za druge 500 din in za organizacije 1500 din (na osebo). 
Vplačila pošljite na Čebelarsko zvezo SR H rvaške, 8. m aja  26, 41000 Zagreb, 
žiro račun  30102-678-6553, na jkasne je  do 10. novem bra 1981. Kotizacijo lahko 
p lačate tud i na posvetovanju.

Čebelarska zveza SR H rvaške

OBVESTILO

Obveščam o čebelarje, da im am o na zalogi novo knjigo BOLEZNI, ŠKOD
LJIV CI IN ZASTRUPITVE ČEBEL av to rjev  prof. dr. H usnije Cerim agica, prof. 
dr. Jožeta R iharja  in mg. D ju re  Sulim anoviča.

K njigo lahko naročite  pri ZVEZI ČEBELARSKIH DRUŠTEV SLOVENIJE, 
C ankarjeva  3, L jubljana, tel. (061) 20 208, osebno ali po telefonu. Cena knjige 
je  170 din  za izvod.

Zveza čebelarskih  d ruštev  Slovenije
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NAGRADE ZA PRISPEVKE ZA TEKMOVALNI RAZPIS

Na osnovi predloga kom isije za čebelarski podm ladek pri ZČDS z dne 30. 1.
1981 je Zveza razpisala konkurs za prispevke krožkarjev  s področja čebelarstva 
ozirom a o delu v čebelarskih  krožkih. (K onkurs je  bil ob jav ljen  v Slovenskem  
čebelarju.) S tem  tekm ovalnim  razpisom  je ZCDS želela spodbuditi m lade čebe
la rje  - k rožkarje  za čim pogostejše poročanje o svojem  delu, težavah, uspehih 
in neuspehih, za lite ra rno  navdahn jene  prispevke o čebelah in čebelarstvu in 
podobno.

K om isija za čebelarski podm ladek je do konca razpisanega roka p reje la  le 
nekaj tekm ovaln ih  prispevkov, jih  ocenila in  na svoji seji dne 27. 8. 1981 na
m enila nagrado:

1. Jožetu Crčku, osnovna šola B ranko Bernot-A ljaž, K riževci pri L jutom eru 
za tekm ovalni p rispevek: Stara vezana revija S lovenski čebelar m e je spodbudila  
za čebelarjenje.

2. Darji Skrlec, predsednici čebelarskega krožka na osnovni šoli R adenci za 
tekm ovalni p rispevek: Naše začetno delo v čebelarskem krožku.

N agrade so knjižne in jih  bosta nagrajenca p rejela  po pošti. Mimo tega 
bosta oba n ag ra jena  prispevka objav ljena v S lovenskem  čebelarju .

Ko obem a av to rjem a čestitam o k n junem u  uspehu, smo prepričani, da bo 
tud i tovrstno  tekm ovanje  spodbudilo večji del k rožkarjev  za pogostejše pism ene 
prispevke v Slovenskem  čebelarju  in  da bo krog tekm ovalcev pri prihodnjem  
nagradnem  tekm ovanju  številnejši. Pogum  velja!

Za kom isijo: Za ZCDS:
M artin  M encej D ušan Švara

STARA VEZANA REVIJA SLOVENSKI ČEBELAR 
ME J E  SPODBUDILA K ČEBE L A R JE N JU

Bilo je  v petem  razredu  osnovne šo
le, ko smo zbirali s ta r papir. P rinašali 
smo ga od vsepovsod in  ga odlagali v 
prostoru  pred  šolo. V tren u tk u , ko sem 
odložil sveženj, sem zagledal sivo, ne
koliko oguljeno knjigo s trd im i p la tn i
cami. Vzel sem jo v roke in prebra l 
naslov te r  letnico izdaje: »SLOVEN
SK I ČEBELAR, v L jubljan i, meseca 
ja n u a rja  1907.«

P rikupno  besedilo s p rve stran i se 
je  nadaljevalo  in k a r ločiti se nisem  
mogel od knjige. O bdržal sem jo in

ko sem prišel domov, sem nadaljeval 
z b ran jem . P ri tem  m e niso m otili 
stavki, pisani še na s ta r način. Bral 
sem in izvedel m arsikaj zanim ivega o 
živ ljen ju  čebel v panju , iz zgodovine 
čebelarstva od p rv ih  začetkov čebelar
jen ja , pa tud i dogodivščine ta k ra tn ih  
čebelarjev, ki so pisali o svojem  čebe
la rjen ju . Vse je bilo izredno zanim ivo. 
K njigo sem shran il in jo p reb iram  še 
danes. Posebno mi ugaja  naslovna 
pan jska  končnica, k a te re  m otiv je vzet 
iz čebelarjev ih  pravil. U rednik  je  p r i
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pisal: «Čebelar pase svoje m uhe s 
čedro v ustih  . . .« »Zakaj jih  ne bi še 
jaz?«

No, sedaj lahko rečem, da sem m ladi 
čebelar, začetnik, pa vendar navdušen 
nad čebelam i. Seveda ne najbolj ob 
n jihovih  n ep rije tn ih  pikih, tolažim  pa 
se s tem , da ne bom trpel zaradi rev 
m atizm a, kot mi včasih poreče ata, ko 
kdaj zabuhlega obraza in z obkladkom  
na glavi ta rn am  in si hladim  bolečine. 
Je  pa km alu  tud i to pozabljeno.

Ko se z očetom podava k panjem , 
mi ata  razlaga, jaz pa poslušam  in kaj 
p ridržim . To me je tud i spodbudilo, 
da sem drugo leto vključen v čebelar
ski krožek na osnovni šoli B ranko 
B ernot-A ljaž. Sestajam o se vsak te 
den, p rihajam o ob dogovorjenih dne
vih, m entor se pa trud i, da ugodi na
šem u času. K rožek na naši šoli je  bil 
ustanovljen  že leta 1963 in skozenj je 
šlo več generacij. S tarejši so odšli, ve
čina nas pa je  sedaj začetnikov, zato 
smo začeli k ar p ri najosnovnejšem  izo
b raževan ju , se prav i p ri tistem , s či
m er m ora biti vsak čebelar dobro se
znanjen. Tako smo pozimi predelovali 
P riročn ik  za čebelarske začetnike, Slo
venski čebelar pa nas je seznanjal z 
živ ljenjem  čebel in čebelarjen jem  za 
vsak mesec posebej. Za pokušnjo nam  
je  m entor prinesel tud i med, točen 
lansko leto.

Tekoče šolsko leto smo skupno iz
delali stenčas, ki im a častno m esto 
med drugim i stenčasi. Podoba A ntona 
Janše  opozarja na začetek čebelarje
n ja  na Slovenskem  in na prvega slo
venskega čebelarskega učitelja.

P rve toplejše pom ladanske dni smo 
šli opazovat naše čebele. Im am o tri 
naseljene panje, ki počivajo v ličnem 
čebelnjaku, katerega je  naš m entor 
obil v jeseni z deskam i. Skupno smo 
izdelali napajaln ik , ki ga v času po
m an jk an ja  vode napolnjujem o. P r ije t
no je  opazovati izm učene in žejne če
bele, ko sedajo na z vodo prepojene 
deščice in se zibljejo v sončnih po
m ladanskih  dneh. Izletni dnevi čebel 
so še posebno zanim ivi. Tedaj nas po

kliče pred čebelnjak naš m en to r in 
nam  razlaga, od kod je tisti rum eno- 
rdeči p rah  na nožicah pridn ih  delavk. 
S prva se pojav lja jo  posamično, ko pa 
posije toplejše sonce, jih  je  vedno več 
na brad i panja , še več pa okoli čebel
n jaka. Vabi jih  razcveteno d rev je  če
šenj in višenj, zato smo letos zasadili 
ob v rtu  še nekaj sadik.

Lani smo opazovali čebele pri ro je
nju. M entor nam  je  že dan poprej po
vedal, da bo drugi dan ena od čebelnih 
družin  rojila. Poklical nas je k pan ju  
in dejal, naj dobro poslušam o drobno, 
tenko in visoko »petje«, ki je p rih a 
jalo iz panja. To je bilo petje  m atice 
in  znak, da bo roj. K rožkarji smo se 
zbrali ob čebelnjaku in opazovali. V 
zraku  so se pojavljale čebele, ki so le
ta le  v krogih  tako  silovito, da se nam  
je  zdelo, kot da puščajo za sabo sled 
ravne črte. Bilo jih  vedno več, zbirale 
so se v gručo in  končno prista le  na 
bližnjem  drevesu. Na vejo smo obesili 
koš in p ro ti večeru so čebele zlezle 
van j. M entor jih  je  potem  preselil v 
p rip rav ljen  panj. Tako smo bili bo
gatejši še za eno čebelno družino.

Ko se krožkarji zberem o ob čebel
n jaku , dobim o navadno še m ale obi
skovalce iz vrtca, ki nas sprašu jejo : 
»Kdaj pa boste točili med?« R adoved
ne glavice se nič ne bojijo m uh, ki tu 
di pičijo. Ce jih  vprašaš, ali rad i li
žejo med in  če želijo im eti čebele, se 
k a r p ritrd ilno  oglašajo.

Za naš krožek je  značilno, da smo 
bili doslej na vseh srečanjih  in tekm o
v an jih  m ladih čebelarjev : v Celju, M a
riboru  in L jubljani, sedaj se pa p ri
pravljam o na tekm ovanje  v Novi Go
rici.

Na ta  način se ni treba  bati, da bi 
zm anjkalo  novih čebelarjev. T udi jaz 
sem sklenil, da bom čebelaril. K tem u 
me spodbuja še oče s svojim i čebelam i 
in tis ta  sta ra  vezana kn jiga Slovenski 
čebelar, ki bi skoraj končala med sta 
rim  odpadnim  papirjem .

Jože Crček, 
OS B ranko B ernot-A ljaž 

Križevci pri L jutom eru
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IGNAC ROTAR

P o k o jn i N a ce  R otar  
se  je  rod il 1898. le ta  v  
K rop i na G o ren jsk em . 
2 e  pred  za d n jo  v o jn o  
se  je  p r ise lil  n a  V r h n i
ko, k jer  je  k o t p e k o v 
sk i m o jster  odp rl la s t 
no pekarno.

K m a lu  je  p r iče l č eb e -  
la r it i in  p o k a za l p r iro 
je n o  p o d je tn o st tu d i v  

čeb e la rstv u . O bčasno  je  so d il m ed  v e č je  
č eb e la r je  v  n a ši družin i. D o sti je  p re 
v a ž a l —  tu d i v  L iko  —  in  si k lju b  le to m
n a b a v il p r ik o lico  za p rev o z  čeb el. B il  je
red n i č la n  č eb e la rsk e  d ru ž in e  v s e  do  
sv o je  sm rti. Za d o lg o le tn o  č la n stv o  —  
31 le t  —  je  b il o d lik o v a n  z red om  A. 
J a n ša  III. sto p n je . V času  N O B  je  b il 
a k tiv n i so d e la v e c  o sv o b o d iln e  fronte.

U m rl je  29. m aja  1981. v  sta ro sti 83 
let.

N a za d n ji p o ti sm o ga  sp re m lja li š t e 
v iln i čeb e la r ji in  se  z d r u štv en im  p rap o
rom  p o k lo n ili n je g o v e m u  sp o m in u  z ž e 
ljo , naj v  m iru  p očiva .

N je g o v i d ru žin i izrek am o isk ren o  so 
ža lje .

Č eb elarsk a  d ružina  V rh n ik a

VIKTOR FERK

V  četr tek , 20. a v g u sta  
1981, sm o  se  čeb e la r ji  
p o s lo v ili na o žb a ltsk em  
p o k o p a lišču  od n a šeg a  
č la n a  in  od b orn ik a  V ik 
torja  F erk a . R o d il se  
je  le ta  1906 v  L eg n u  pri 
S lo v e n je m  G radcu . 2 e  v  
m la d o sti je  v z lju b il č e 
belo . K m eto v a l in  č e -  
b e la r il je  v  O žbaltu . 

B il je  vzo ren  m ož, k m et in  čeb ela r. Za  
čeb ela rsk o  o rg a n iza c ijo  b i s to r il v s e  in  
ni m u  b ilo  ža l tu d i m a ter ia ln ih  sred 
stev . N je g o v o  p lem en ito  srce  je  preran o  
u tih n ilo . U m rl je  po d a ljš i, h u d i b o lezn i. 
K lju b  tesn o b i, k i n a s obd aja , pa nas  
to la ž i to , da nam  je  p o leg  z g le d n ih  p o 
to m ce v  z a p u stil tu d i n a s le d n ik e  v  č eb e 
la rstv u . T ak o  bo n je g o v  dom  še  naprej 
k ra sil č eb e ln ja k  s čeb ela m i.

D ru žin i, so ro d n ik o m  in  drug im  ž a lu 
jo č im  isk ren o  soža lje!

CD O žbalt ob D ra v i

OBVESTILO O VIŠINI ČLANARINE ZA LETO 1982

Obveščam o vse čebelarske organizacije, da je  č lanarina ZCDS 
za leto 1982 300 din in  2 din na ekonom ski panj za tiskovni sklad. 
S članarino je  p lačan tud i »Slovenski čebelar«.

N aročnina za leto 1982 (za nečlane) je  400 din, naročnina za 
tu jino pa 500 din.

Prosim o vse organizacije, da čim prej začnejo pobirati članarino 
in nam  prav ilno  izpolnjene seznam e pošljejo do 1. feb ru a rja  1982.

ZCDS

ZVEZA ČEBELARSKIH DRUŠTEV SLO VENIJE  PRODA

pet a p a ra tu r  za um etno  osem enjevanje m atic (apara t za um etno 
osem enjevanje in narkotizator). Z apara tom  lahko kup ite  ba te rije - 
plem enilčke za h ran jen je  um etno  osem enjenih m atic.
Vse inform acije dobite na tel. (061) 20 208.

ZCDS
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S  P  E C  I L N A T R G O V I N A  Z A  S O D O B N O  
Č E B E L A R S T V O  T e l e f o n  ( 0 4 2 2 2 )  4 2 2 8 6
A - 9061 C E L O V E C  - W ö l f n i t z  - F e l s e n s c h m i e d 
g a s s e  1S

e l S  ÖSTERREICH REPRÄSENTANZ

fils
B P n ’ 2 - 45450 FAY-AUX-LOGES

UGODNA PONUDBA
1. KADILNIKI — pocinkani, prem er 10 cm z mrežo ÖS 190

nerjaveči. p rem er 10 cm brez m reže ÖS 210
nerjaveči. prem er 8 cm z mrežo ÖS 190

2. UGODNA PONUDBA NOVIH IZDELKOV
ELEKTRIČNI NOZ, »francoski«, z ravnim  rezilom in tem ostatom ,
tudi za AŽ sate. Nudimo 2 leti garancije  ÖS 860
isti nož brez term osta ta  220 V ÖS 540

3. POSODE ZA TOČENJE MEDU
50 kg urez mreže, nerjaveče ÖS 870
50 kg z mrežo, special ÖS 1280

100 kg brez mreže, nerjaveče ÖS 1350
100 kg z mrežo, special ÖS 1620

4. TOČILA NA ROČNI POGON 
tangencialna ali radialna iz nerjaveče pločevine
za 4 sate od ÖS 2950
za 3 sate od ÖS 2780

5. PLINSKI TOPILNIK ZA VOSEK (mala izdelava)
za 101, nerjaveč ÖS 2960
za 80 1. nerjaveč ÖS 4985
za 130 1, nerjaveč ÖS 12200

NOVOST!
SPECIALNI TOPILNIK IN PREŠA ZA VOSEK 
BWI-300 Atii, 20—25 kg vsebine. Kom plet po naročilu

6. PREŠE ZA SATNICE — kaučuk-cink-baker
takojšn ja  dobava LR, D adant, AZ ÖS 2820
vse druge m ere po naročilu

7. VALJČNE MAŠINE ZA SATNICE (po naročilu, dobava 3 mesece)
8. ELEKTRIČNI POGONI ZA TOČILA 220 V, 12 V, 70 do 250 W
9. ČRPALKE ZA MED — vse velikosti po naročilu (dobava 3 mesece)

10. BENCINSKI AGREGATI — 220 V, 50 HZ/800, 1000, 1500 W — po naročilu 
Do nas pridete  čez Ljubelj skozi Celovec do Šentviškega križišča (St. V eiter- 
ring), od tu proti Feldkirchnu (8 km od Celovca). Iz M aribora pridete  v Celovec 
do letališča, od tu  pa je  še 3.5 km do W ölfnitza.
T rgovina je odprta  od 7. do 19. ure, ob sobotah pa od 7. do 17. ure. Po telefonu 
se lahko dogovorite v nemščini, srbohrvaščini ali v angleščini.
Telefon iz Jugoslavije  9943-4222-42286 E M p u  ,



VABILO NA IV. POSV ETO V AN JE O S OD O BNEM  
ČEBELARSTVU IN NA RAZSTAVO 

ČEBELARSKE OPREM E

ZCDS BO ORGANIZIRALA VI. POSVETOVANJE O SODOB
NEM ČEBELARSTVU. KI BO PREDVIDOMA 9. IN 10. JA N U A RJA
1982 V OS PO LJE V POLJU PRI LJUBLJANI. V SKLOPU POSVE
TOVANJA BO ODPRTA TUDI BOGATA RAZSTAVA ČEBELAR
SKE OPREME.

VABIMO VSE ČEBELARJE. KI ŽELIJO NA RAZSTAVI SO
DELOVATI KOT RAZSTAVLJALCI. DA SODELUJEJO S SVOJIMI 
EKSPONATI, UDELEŽBO PA JA V IJO  NA NAS NASLOV DO 
1. JA N U A RJA  1982.

PRAV TAKO VABIMO VSE ČEBELARJE. DA SE UDELEŽIJO 
TE ZANIMIVE PRIREDITVE, NA KATERI SLOVENSKI ČEBE
LARJI IZM ENJUJEM O SV O JE IZKUŠNJE.

ZCDS

List  izh a ja  v sa k eg a  1. v m esecu
Izda ja  ga Zveza  čebe la rsk ih  d ru š te v  za S lovenijo  v L ju b l jan i ,  C a nka r jeva  c. 3/11. T elefon :  20-208. 
Izd a ja te l j sk i  sve t :  Dušan  Švara ,  p re d se d n ik ;  č lani:  F ra nc  M agajna ,  M art in  Mencej , J a n ez  M ihe
lič, Fani  Osojnik ,  A. M a ri ja  Sedej ,  Jo ško  Š lan d e r  in J a n e z  Terlep .
U redn išk i  odbor :  J a n ez  Mihelič, Dušan  Švara ,  Jože B abnik ,  Lojze Kastelic,  M art in  Mencej, 
F ra nc  J a v o rn ik ,  F ra n č e k  Šivic.
Odgovorni  u r e d n ik :  D ušan  Švara  
G lavni u r e d n ik :  prof.  J a n e z  Mihelič 
Tehničn i  u r e d n ik :  M ati ja  H očevar  
L ek to r :  D an ica  B iz jak
Glavni in odgovorni  u r e d n ik  B il tena  — M edex — exp .- im p. F ra n c  S t rum bel j .
L e tn a  n a ro č n in a  za  neč lane  300.—, za tu j ino  350.—, za  č lane  čebe la rsk ih  o rganizacij  d rug ih  
r e p u b l ik  300.— d in a r jev .  Odpovedi med le tom  ne upoštevam o.  R e k la m ni  oglasi:  cela s t r a n  
— 6000 din, pol s t r an i  — 3500 din, č e t r t  s t r an i  — 2000 din. T r ik r a tn a  zap o red n a  ob jav a  20 •/• p o 
pusta .  Splošni oglasi:  b esed a  10 d in a r jev .  Člani im ajo  p ravico  do enega  b rezp lačnega  oglasa, 
v tek o čem  letu , do 20 besed.  Z a  vsako  n as ledn jo  besedo  dop lačajo  po vel javn i  tar ifi  10 d in a r jev  
Č lana r ina  znaša  250—  din  in 1 din  od pan ja ,  s č lana r ino  je p lačan  tu d i  S lovenski  čebelar .
St. žiro ra č u n a  pri  SDK v L ju b l jan i ,  Miklošičeva c.: 50101-678-48636.
Devizni r aču n  št. 50100-620-107-010-30960-943.
Revijo  so f inanc ira  RSS.
Po m n e n ju  rep u b l i šk eg a  s e k re ta r ia ta  za  p rosve to  in k u l tu ro  št. 421-1/74 je  glasilo oproščeno 
te m e l jn eg a  d a v k a  od p ro m e ta  pro izvodov.
T iska la  t i s k a rn a  T one  Tomšič, L ju b l j a n a  v 7500 izvodih.
Rokopisov ne v račam o


